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Een krant of reclamefolder valt bij iedereen in de bus. 
Hiermee bereikt u met reclamedrukwerk zeker een groot publiek. 
Met doelgerichte en persoonlijke verspreiding komt uw 
reclameproduct exact waar u wilt. 
Laat daarom folders, flyers of kranten verspreiden, 
drukken en ontwerpen door Santibri-Axender.
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Van de redactie
Wat zou het 
mooi zijn… 
…  als de gaskraan definitief dicht is,
…  als de versterking zoals beloofd  

achter de rug is,
…  als schade echt milder, menselijker,  

makkelijker wordt vergoed,
…  als er een einde is gemaakt aan 

onduidelijkheid, onzekerheid en  
onuitlegbare verschillen.

En ook:

…  als volksvertegenwoordigers - zoals de naam 
zegt  - opkomen voor óns,

…  als bestuurders - zoals de naam zegt - sturen 
op wat in óns belang is, nu en straks,

…  als bestuurders, politici, 
volksvertegenwoordigers ervoor zorgen dat 
uitvoerende instanties als IMG en NCG doen 
waar ze voor zijn,

…  als wij als burgers - of we nu veeljarig of nog 
jong zijn - serieus genomen worden en dus 
betrokken worden bij alles wat ons aangaat en 
dus ook over onze toekomst: hoe willen we dat 
Groningen er straks wel én niet uitziet?

En boven alles, wat zou het mooi zijn…

… als er dan eindelijk echt ‘geluisterd’ wordt,
… als alle beloftes worden ingelost,
… zodat we elkaar weer kunnen vertrouwen.

Zover is het voorlopig nog niet, ook al…

… zoeken de media een jaar na het verschijnen 
van ‘Groningers boven gas’ naar lichtpuntjes 
(het Dagblad van het Noorden: ’Wat gaat wel 
goed?’),

… zwijgen diezelfde media op hetzelfde moment 
over het griezelig grote wantrouwen als een zaal 
vol Groningers in de Suikerfabriek hun mening 
geeft over hoe het er nu voorstaat.

Dus staat ook deze 25-ste editie van de GBB 
krant weer vol met verhalen van Groningers zelf en 
GBB-ers van het eerste uur, met analyses, opinies 
en constateringen, waaruit blijkt dat we er naast 
die lichtpuntjes nog lang niet zijn. 

Want het blijft voor overheden en uitvoerende 
instanties nog steeds moeilijk om ons - van jong 
tot oud - te betrekken bij wat voor ons belangrijk 
is: de ‘start’ van Nij Begun - zonder inwoners, een 
IMG onderzoek naar wat jongeren nodig hebben - 
zonder jongeren. 

Wanneer kunnen we het met elkaar over onze 
toekomst hebben, zodat ons bestuur weet 
waarheen ze de komende jaren wel én niet kunnen 
koersen op basis van een samen gemaakte 
toekomstvisie?

Het terugwinnen van het vertrouwen - van ons 
in de overheid én van de overheid in ons - is 
misschien wel de grootste opgave voor de 
komende jaren. Dat lukt alleen als er naar ons 
geluisterd wordt, als wij serieus worden genomen, 
als wij worden betrokken bij alles wat nodig is om 
onze huizen en toekomst terug te krijgen. 

Dat begint dus ook bij kinderen en jongeren (zie 
de ‘rechten van het kind’): zij zijn de toekomst.

Wat zou het daarom mooi zijn…

… als de komende editie van de GBB-krant door 
jongeren gemaakt wordt!

Voorwoord

Een jaar na het enquêterapport, 
hebben we wat geleerd? 
Inmiddels ruim een jaar geleden presen-
teerde Tom van der Lee, voorzitter van de 
parlementaire enquêtecommissie, de con-
clusies en aanbevelingen van het enquê-
terapport. Heftige conclusies, althans voor 
wie geen directe ervaring heeft met de pro-
blematiek, zoals veel Nederlanders buiten 
Groningen, en een emotioneel moment. De 
commissie muntte het begrip ereschuld, 
een schuld van Nederland aan Groningen 
en Noord-Drenthe. En de commissie gaf 
als elfde en laatste aanbeveling ‘goed na 
te denken hoe we vorm gaan geven aan de 
dialoog tussen de verantwoordelijken en 
de Groningers om samen invulling te geven 
aan de inlossing van de ereschuld’. 

Van die dialoog is tot nu toe bar weinig ge-
komen. Er is hard gewerkt aan de contou-
ren van een sociale agenda (een genera-
tielang programma voor welzijn en sociaal 
herstel) en inmiddels is een kwartiermaker 
aan de slag gegaan om de doelstellingen, 
de uitvoeringsagenda en de bijbehorende 
organisatie op te zetten. In maart is een 
viertal bijeenkomsten georganiseerd waar-
in bewoners hun mening hebben kunnen 
geven. Een eerste begin van een dialoog. 

De agenda voor economisch herstel is 
nog niet zo ver. De kwartiermaker wordt 
nog gezocht, maar de inhoud is deels 

al voorgekookt. De baanbrekers van het 
Nationaal Programma Groningen krijgen 
daarin een plek, nog voor er één woord 
met de Groningers is gesproken. Willen die 
dan waterstof, gezondheidstechnologie, 
plantaardige eiwitproductie in de landbouw 
of een vrijetijdseconomie? Of hechten Gro-
ningers meer aan werkgelegenheid dichtbij 
voor praktisch geschoolden, ruimte voor 
midden- en kleinbedrijf? 

Ik hoop niet dat, zoals de Engelsen zeggen, 
”Old habits never die”, en verwacht dat 
onze bestuurders serieuze pogingen zullen 
doen om de inwoners bij de inlossing van 
de ereschuld te betrekken. Hoe moeilijk 
dat ook lijkt en wellicht is, het is de enige 
manier om over 30 jaar, over een genera-
tie, te kunnen zeggen: we zijn er allemaal 
beter van geworden. Als GBB zullen we 
daar op blijven hameren. 
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Heeft u problemen met de schade
afhandeling? 
Of met de versterking van uw woning?
De Nationale ombudsman luistert, 
denkt mee en helpt u op weg.
Bel gratis 0800 - 33 55 555 of mail naar 
gaswinning@nationaleombudsman.nl. 

U kunt ook op afspraak langskomen op ons 
kantoor aan de Hogestraat 2 in Loppersum. 

0800 - 33 55 555 | nationaleombudsman.nl

meubelen •  bedden • vloeren 
• gordijnen • verlichting 

• woondecoratie
Kalverkampen 1

9628 TT, Siddeburen

Telefoon: 0598 432 989
Mail: info@boskermeubelen.nl

www.boskermeubelen.nldegoedebestuursrecht.nl

Mijnbouwschade of 
versterkingsprobleem?

Wij geven deskundige ondersteuning bij uw mijnbouwschade-
zaak of versterkingsprocedure, eventueel gefinancierd met de 
Subsidieregeling rechtsbijstand Twg. 
Neem contact op voor meer informatie.

bestuursrecht     advocaten

mijnbouwschadeadvocaat.nl

ADVERTENTIES
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Tekst: Merel Jonkheid en Josie Borger

“Bepaal eerst de 
waarden van Groningen! 
Dan pas kun je verder.”
Derwin Schorren is een oudgediende in het gasdossier. Hij is oud-bestuurslid van de 
GBB, en werkt nu met zijn zelfstandige onderneming Nieuwe Gronden onder andere 
als voorzitter van de Bewonersadviesraad NCG. We spraken met Derwin over het 
afgelopen jaar en zijn toekomstplannen van Groningen.

Wat mis je aan je tijd bij de GBB?
“Veel; de saamhorigheid van bestuurs-
leden Dick, Albert, Jelle en ik, de vier 
musketiers. We vergaderden elke week, 
hadden dagelijks contact en ontwikkelden 
strategie. We verschillen nogal. Even een 
robbertje vechten, maar we gingen door tot 
er consensus was.”

Je bent zo’n drie jaar terug gestopt bij de 
GBB. Spelen nog dezelfde dingen als toen?
“Ja. Een overheid waar je op moet ver-
trouwen. De gaskraan is nog steeds niet 
definitief dicht, de versterkingsoperatie 
niet afgerond. Mijn focus lag toen al op het 
toekomstperspectief. Ook dat is actueel. We 
hebben nu Nij Begun met een hoop extra 
geld, maar nog steeds geen langetermijnper-
spectief.”

Je hebt een langetermijnvisie nodig voordat 
je plannen kunt maken?
“Ja, denk aan een huis. Het fundament 
zijn de waarden waarop je bouwt. Dan ga 
je dromen. Die dromen zijn het dak. En 
tussen de waarden en de dromen zit het 
framewerk van projecten, programma’s, 

enzovoort. Je bouwt van onderop naar die 
droom toe, met en door de Groningers. 
Nu wordt er weer alleen een framewerk 
gebouwd, door bijvoorbeeld losse projecten 
een impuls te geven. En met de minste of 
geringste beving flikkert dat in elkaar. Er 
is geen fundament en de dromen zijn niet 
uitgewerkt.”

2023 was een bewogen jaar door de Parle-
mentaire Enquête. Is er daarna vooruitgang 
geboekt? Wordt het menselijker, makkelij-
ker, milder? 
“Ik spreek natuurlijk met bewoners in de 
bewonersadviesraad van de NCG. Ze zijn 
heel blij dat NCG daadwerkelijk luistert en re-
ageert met ‘we hebben jullie gehoord’ en ‘dit 
hebben we ermee gedaan, of dit hebben we 
niet kunnen doen, omdat..’. NCG is heel open 
over hoe het gaat, dat geeft vertrouwen.”

De staatssecretaris heeft begin januari 
de waakvlam even opengezet omdat het 
één dag iets kouder was dan -6,5 graden. 
Volgens het protocol moet de waakvlam 
dan aan vanwege leveringszekerheid. Na 
de enquête zou je een andere beslissing 
verwachten. 
“Ja, maar dat gebeurt niet, want ook deze 
staatssecretaris, de eerste bewindspersoon 
met een redelijk luisterend oor, moest datzelf-
de oor ook laten hangen naar het kabinet.”

Heeft de uitkomst van de enquête dan wel 
invloed gehad in Den Haag?
“Ik weet het niet. Het heeft wat geld voor 
Groningen opgeleverd, maar hoe besteden we 
dat? Wat hebben de Groningers eraan? Het 
was een bevestiging van wat men al dacht, 
of misschien zelfs een nog grotere deceptie. 
Daarna is er niet echt een omslag gekomen.”

Jammer. Maar nu even iets positiefs! 
Jij bent veel bezig met perspectief voor 
Groningen. Heb je een ideaalbeeld voor de 
toekomst? 
“Alle grote industrieën weg uit de Wadden-
kust. Ik woon in Stitswerd, 15 kilometer 
van de kust. Als je ’s avonds buiten loopt 
dan zie je de hele red light district van de 
Eemshaven, met al die industrie. Wat een 

idioterie! Dat zit dus zo’n beetje op ons 
werelderfgoed.”

We zitten nu eenmaal in een energietransitie?
“Daarmee kun je ook anders omgaan. Eén 
van mijn stokpaardjes: we hebben hier veel 
kennisinstellingen, waarom bedenk je geen 
alternatieve energiebronnen die passen in 
het landschap? Dan heb je een internatio-
naal exportproduct zonder al te grote scha-
de. Maar nee, er komen heel grote molens, 
dat moet allemaal groot, groter, grootst.”

Dus de energietransitie moet passen in het 
landschap. 
“Zeker, dat is alleen nog maar dat energie-
verhaal. Ga met de bewoners kijken hoe je 
hier de leefbaarheid wilt behouden. Gronin-
gen is er voor de bewoners, niet voor de in-
dustrie. Toen er weer eens geklooi was met 
Den Haag, heb ik een artikel geschreven. De 
provincie Groningen moet zich uitroepen tot 
Midden-Friesland. Dan heb je de Friese Wad-
dengordel tot aan de Deense kust. Vroeger 
was dat een autonoom gebied.”

Zouden veel Groningers blij zijn met dit idee?
“Wanneer Groningers beseffen dat ze Frie-
zen zijn geweest, kunnen ze zich er vast heel 
goed bij neerleggen.”

Tekst: Merel Jonkheid en Josie Borger

“Hou vol en blijf niet op je stoel 
zitten, dan komt het uiteindelijk goed.”
Jan Munneke is voor velen een bekende in het gasdossier. Al vanaf 2012 vraagt 
hij, samen met zijn vrouw Liefke, aandacht voor de grote problemen veroorzaakt 
door de gaswinning. De boerderij waar Liefke is opgegroeid en waarin Jan en Lief-
ke later samen hun intrek nemen, is door de gaswinning onveilig. Na jaren strijd 
wordt de kop-hals-romp boerderij in Krewerd dan ook versterkt. De schuur wordt 
verstevigd en het voorgedeelte gesloopt en opnieuw opgebouwd. 

Jan en Liefke vertrekken naar een wissel-
woning in Appingedam, om de tijd van de 
verbouwing te overbruggen. Daar slaat het 
noodlot toe; Liefke wordt ziek, en overlijdt 
in 2021. Helaas is zij nooit meer in de ge-
legenheid geweest om terug te keren naar 
de plek waar ze opgroeide. 
Ondanks dit intense verdriet zet Jan dap-
per door en blijft hij zich ontfermen over de 
versterking van hun geliefde boerderij. Hier 
komt veel bij kijken; overleggen met de 
NCG, verschillende aannemers, de notaris, 
nutsbedrijven en ga zo maar door. Inmid-
dels zijn we weer een aantal jaren verder. 
We spreken met Jan over hoe het nu met 
hem gaat. 

“Het hele traject zou in 2022 afgerond 
zijn, maar dat is niet gelukt. De boerderij 
is nu volledig versterkt, maar het kostte 

ontzettend veel moeite en tijd. Ik kan weer 
overnachten in Krewerd, maar ik woon ook 
nog gedeeltelijk in de flat in Appingedam. 
Er zijn nog problemen met de afwerking van 
de binnenkant, er moet nog geschilderd 
worden en de vloerbedekking ontbreekt. 
Er zijn nu eenmaal weinig vakmensen 
hiervoor te vinden. De verschillende fases 
binnen de versterking sluiten niet goed op 
elkaar aan, waardoor je ook niet goed kunt 
plannen met een aannemer. Het gedoe 
met vergunningen en de trage procedures 
helpen ook niet mee.”

Toch is Jan ook positief over het eindre-
sultaat. “Ik heb niets te klagen over hoe 

de boerderij er uiteindelijk uitziet. Het is 
top gedaan”. Jan benadrukt dat het ‘m 
vooral zit in de tijd en moeite die het hem 
heeft gekost. “Voor jonge mensen is zo’n 
versterkingsoperatie nog te overzien. Je 
vertrekt gedwongen uit je woning, je leven 
staat kortstondig op z’n kop, maar je weet 
ook dat je nog voldoende tijd voor je hebt 
liggen. Voor mij voelt dat anders. De tijd 
die Liefke en ik hieraan hebben besteed, 
krijgen we nooit meer terug.” 

Jan heeft een aantal tips voor mensen 
die nu in de versterking zitten: “Houd vol, 
word niet moedeloos en heb geduld. Boos 
worden heeft geen zin. Wees zelf wel actief, 
blijf niet op je stoel zitten, dan komt het 
uiteindelijk goed.”

Bovendien moeten we naar de toekomst 
van Groningen kijken. “Het is belangrijk dat 
het eigen karakter van Groningen behou-
den blijft. Karakteristieke gebouwen en 
monumenten moeten hersteld en verbeterd 
worden. Dat is niet makkelijk, want er is 
al erfgoed verdwenen. Er moet daarnaast 
perspectief geboden worden door meer 
werkgelegenheid in het noorden te creëren, 
het westen heeft tot dusver alleen van de 
aardgasbaten geprofiteerd.”

Het extra geld dat nu naar het noorden 
komt moet volgens Jan besteed worden 
aan milieuvriendelijke zaken en echt groene 

industrieën. Ook moeten we bewuster gaan 
leven. “Ons land is te klein, daarom is er 
nu mijnbouw op zee en gaan er raketten 
naar Mars, met alle negatieve gevolgen 
van dien. We moeten met z’n allen zuiniger 
gaan leven. Dus: vakanties dichter bij huis, 
langer doen met spullen, kapotte appa-
raten repareren. Dat is niet alleen voor 
Groningen maar voor iedereen goed!” 

Dit is alweer de 25ste editie van de GBB-krant! Ter gelegenheid hiervan zocht de 
krantredactie oud-geïnterviewden op om te vragen hoe het nu met hen gaat.

EEUWENOUDE SPITS
WANKELEND AAN DE EINDER

RODE STEEN GESCHEURD

WERELD IN  VERVAL

HOLLE FRASES OVERAL

WOLKEN IN DE LUCHT

Benieuwd naar het hele verhaal? Je kunt 
het volledige interview met Derwin Schorren 
beluisteren via de GBB-podcast! Kijk hier-
voor op www.groninger-bodem-beweging.nl 

of zoek op Spotify naar ‘GBB podcast’.

Benieuwd naar het hele verhaal? Je kunt 
het volledige interview met Jan Munneke 
beluisteren via de GBB-podcast! Kijk hier 
voor op www.groninger-bodem-beweging.nl 

of zoek op Spotify naar ‘GBB podcast’.
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Tekst: Ineke Noordhoff

“We krijgen weer wat spiegeltjes en kraaltjes”
Aagtje ten Have is een vrouw vol levens-
lust en positieve kracht. Maar als ze 
ervaart dat haar onrecht wordt gedaan, 
is ze een taaie. Staatssecretaris Vijlbrief 
merkte dat. ‘Ik doe niets voor individu-
ele bewoners’, meldde hij haar toen ze 
kwam praten over wat er allemaal bij de 
versterking van haar boerderij mis ging. 
‘Dan zit ik hier voor alle Groningers’, 
antwoordde ze adrem. Ze week niet.

Het was diezelfde Vijlbrief die haar weer wat 
vertrouwen gaf. De Parlementaire Enquête 
hielp ‘niet zoveel’, erkent ze. “Ik vraag me 
af wat er nu verder met dat rapport gebeurt. 
We krijgen weer wat knikkers en kraaltjes. 
Maar help nou toch eerst de mensen die in 
grote problemen zitten eindelijk eens. De 
boeren met die lekke mestkelders, dat is 
echt verschrikkelijk.”

Aagtje is akkerbouwer in Noordbroek. Bij haar 
aan de Korengarst heeft ze als enige nu een 
versterkt huis. De andere vijf bewoners zitten 
nog midden in de versterking. Ze komen 
daarover met haar praten en vragen advies. 
Natuurlijk gaat ze helpen. Maar aan de ande-
re kant wil ze het zo graag achter zich laten. 
Tien jaar streed ze tegen de NAM en al die 
andere instituten die daarna kwamen om de 
mijnbouwschade ‘te regelen’. Ze wil verder.

Aagtje en Geuko hadden een meervoudig 
gehandicapte dochter, Fenna. Die had veel 

zorg nodig. Fenna ontleende plezier aan 
dieren. Daarom begonnen Aagtje en Geuko 
in 2002 een zorgboerderij die een veilige 
en plezierige omgeving bood aan Fenna en 
negen anderen. De veiligheid kwam van het 
personeel, de aandacht, de aanpak en de 
dieren. Tot de muren scheurden en er drei-
gingen vanuit het gebouw bleken te komen.

Vanaf 2013 kampen ze met schade. In de 
kelder kwamen stutten. Aagtje en Geuko 
dachten dat het tijdelijk was, maar dat bleek 
‘de versterking’ te zijn. In de voegen van de 
gevels werden tientallen wokkels gedreven, 
maar even later konden er weer tientallen 
naast in de nieuwe scheuren. Ze wilden 
een serieus herstel- en versterkingsplan. In 
januari 2018 begonnen zij en haar man een 
rechtszaak tegen de NAM omdat die hun 
klachten niet serieus nam. Ze huurden zelf 
een bouwadviseur in, monteerden sensoren 
en hielden nauwgezet bij wat er kapot ging.

Het werd een juridische strijd die veel stress 
gaf en duurde en duurde. Aagtje wilde de 
spanning zo ver mogelijk uit de zorgunit 
houden. Maar te pas en onpas kwamen er 
experts het erf op. Geuko sliep er vaak niet 
van. In de zomer van 2020 bereikten ze 
overeenstemming: er zou nieuwbouw komen, 
maar dan moesten ze de rechtszaak stop-
zetten. Het werd een vreselijk jaar: Geuko en 
Fenna overlijden vlak na elkaar. Aagtje moet 
de sloop/nieuwbouw in haar eentje mannen. 

Eerst de zorgunit veilig, dan de graanschuur 
en daarna het huis, zo wil ze het.

De bouw wordt ellende: Er zijn veel zaken 
niet goed afgesproken, ze mag niet achter 
de bouwhekken komen, de oogst kan niet 
in de schuur, de bouwvergunning blijkt niet 
geregeld, ze heeft slapeloze nachten van 
de bedragen die bijbetaald moeten worden, 
ze voelt zich onrechtvaardig behandeld. Ze 
voelt zich diverse keren belogen en moet 
opnieuw strijd voeren met mensen die geen 
idee hebben van haar bedrijf. Als ze erover 
vertelt raakt het haar nog. “Je wordt behan-
deld als iemand die fraudeert.” Ze schiet 
kosten voor als de bureaucraten het niet 
rond krijgen “dat kan omdat ik een akker-
bouwbedrijf heb”. Drie keer moet ze soms 
een uitgave verantwoorden omdat de NCG 
haar nota’s niet meer kan terugvinden.

Aagtje stelt zelf een bouwbegeleider aan en 
dwingt af dat ze eens per week met hem 
over de bouw mag lopen. Ze knokt voor de 
glas-in-lood ramen, voor de sierranden uit 
de boerderij en vele andere details die voor 
haar waarde hebben. Bakken energie steekt 
de hele familie erin. Aagtje noemt het ‘ge-
stoord’ dat de NCG zoveel geld uitgeeft en 

dat de organisatie zo slecht georganiseerd 
is. Uiteindelijk heeft ze met veel moeite goe-
de afspraken kunnen maken Met de nieuwe 
leiding bij de NCG hoopt ze dat het nu beter 
zal gaan. “Maar ik heb best wel zorgen over 
hoe het verder gaat. Ook als je merkt dat er 
zo weinig belangstelling is in Den Haag voor 
een debat over Groningen.”

Na een decennium strijd neemt ze in maart 
2023 haar nieuwe boerderij in gebruik. Trots 
laat ze foto’s van haar huis zien. Ze lacht er-
bij. “Nu ben ik wel tevreden hoor.” Haar veer-
kracht is stevig beproefd, maar niet geweken.

Tekst: Ineke Noordhoff

Bea Blokhuis: “Hoe mondiger,  
des te meer je voor elkaar krijgt”
“Als je je inzet, kan dat het verschil maken. Daarom doe ik het.” Bea Blokhuis 
woont in Delfzijl. Als docent klassieke talen aan het Willem Lodewijk Gymnasium 
heeft ze een kritische geest en bedient zich van een goed gesneden tongriem. 
Tien jaar geleden had ze vertrouwen in de overheid. De periode die daarna kwam 
zou ze het liefst ‘wissen’. Maar dat kan natuurlijk niet.

Na de beving van Zandeweer in 2013 
begon ze zich onveilig te voelen in huis. 
Ze wilde weten of dat terecht was. De 
NAM scheepte haar af; scheuren dichten 
was oké, maar onderzoeken of het huis 
veilig was daar gingen ze niet aan begin-
nen. Daar begon haar vertrouwen in de 
medemens af te brokkelen. Dat wantrou-
wen werd daarna in ijltempo gevoed door 
slechte rapporten, oneerlijke communica-

tie, uitstel op uitstel en manipulaties. “Ik 
was een periode lang ronduit cynisch”, kijkt 
ze terug.

Blokhuis schakelde zelf een expert in en 
ontdekte de harde waarheid: het huis was 
niet veilig. Ze verplaatste haar bed zelfs 
tijdelijk naar een ander deel van het huis 
en kwam in de pilot ‘Heft in eigen hand’ 
terecht. Vijftig huizen zouden diepgaand 
onderzocht worden en in samenspraak 
met de bewoners versterkt. Blokhuis had 
diverse teleurstellende ervaringen met 
experts, rapporten en ‘mogelijkheden’ en 
merkte, door contact met een collega, dat 
ze niet de enige was en ze begonnen zich 
te organiseren. Maar de NCG wilde haar 
niet in contact brengen met de anderen uit 
de proef. Toen stapte ze naar de GBB en 
via dat netwerk kwam ze wél in contact met 
mensen die in hetzelfde schuitje zaten. 

“We hebben onszelf georganiseerd en dat 
hielp. Hoe mondiger, des te meer je voor 
elkaar krijgt.” Ze wilde ‘terugkrijgen wat ze 
had’, zoals telkenmale was beloofd.

De vijftig huizen bleken allemaal onveilig 
en sommige bewoners in de proef kampten 
met gevoelens van machteloosheid. Boven-
dien stonden ze voor lastige afwegingen. 
Wordt het versterken of slopen? Wie gaat 
er bij je thuis aan het werk, blijf je in een 
bouwput wonen etcetera. Blokhuis koos 
voor versterken. “Dan kijk je na de ver-
sterking uit hetzelfde raam. Elk onderdeel 
van je huis is anders, maar toch is het er 
nog.” Alle materiaalkeuzes en uitwerkingen 
vroegen aandacht. Blokhuis zat dicht op de 
uitvoerders. De keuze van bakstenen, dak-
pannen, deurkrukken – overal besteedde 
ze aandacht aan. “Ik zag bij veel mensen 
dat ze dingen opgelegd krijgen. Alsof je een 
witte keuken had besteld en een blauwe 
krijgt.” Dat wilde Blokhuis zelf absoluut niet.

Haar cynisme begon langzaam te slijten. 
Blokhuis weet nog dat ze een rapport kreeg 
over haar huis en dat ze zich verbaasde ‘hé 
dit rapport klopt’. “Ik begreep toen hoe ik 
was veranderd. Ik vraag de afspraken op 
schrift te zetten en wil daaronder een hand-
tekening bijvoorbeeld. Dat had ik vroeger 
echt niet.”

De Parlementaire Enquête volgde ze uiter-
aard: “Dan hoor je dat er soms moedwillig 
in het nadeel van bewoners is besloten.” 
Even valt ze stil. “Natuurlijk dachten we 
dat al en soms wisten we het ook, maar 

dan staat het zwart op wit in een officieel 
Kamerstuk.” De vraag ‘heeft de politiek 
ervan geleerd?’ beantwoordt ze snel, het 
antwoord ontglipt haar bijna: “Oh vast wel, 
zeker een maand.” 

In 2020 werd haar versterkte huis opgele-
verd. Daarna waren er natuurlijk nog ‘dinge-
tjes’, zoals na elke ingrijpende verbouwing. 
In november 2023 was het echt klaar en 
werd haar bouwdepot gesloten. De ver-
sterking was verleden tijd. “Ik had het niet 
verwacht maar het voelde als een bevrijding. 
Alsof mijn huis na het sluiten van dat bouw-
depot eindelijk weer van mij was.” Ze sluit 
een lange en onoverzichtelijke periode af.

Blokhuis hoopt dat Groningen ook weer 
snel van de Groningers wordt. Geef de ver-
sterking en verduurzaming extra snelheid, 
zo bepleit ze. “Mijn huis is klaar, maar on-
derweg naar school zie ik het overal: bouw, 
wisselwoningen, herrie, de hele omgeving 
op de kop. Het is een route langs open 
wonden.” Voor alle mensen die nog ‘aan 
de beurt komen’ heeft ze een tip: “Hou 
vooral voor ogen waar je uit wilt komen.” 
Bewonersbegeleiders kunnen helpen door 
juist daar naar te vragen. “Controleer re-
gelmatig ‘Is dit nog steeds wat je wilt?’ En 
help mensen om dat te realiseren.”

Dit is alweer de 25ste editie van de GBB-krant! Ter gelegenheid hiervan zocht de 
krantredactie oud-geïnterviewden op om te vragen hoe het nu met hen gaat.

KRAAIEN ROND HET HUIS
WANTROUWEN STAAT VOOR DE DEUR

WEER EEN INSPECTEUR

KIKKER  VRAAGT  ZICH  AF:

RECHT IS RECHT EN  TOCH NIET KROM

OF BEN IK SOMS DOM?

Benieuwd naar het hele verhaal? Je kunt 
het volledige interview met Aagtje ten Have 
beluisteren via de GBB-podcast! Kijk hier-
voor op www.groninger-bodem-beweging.nl 

of zoek op Spotify naar ‘GBB podcast’.

Benieuwd naar het hele verhaal? Je kunt 
het volledige interview met Bea Blokhuis 
beluisteren via de GBB-podcast! Kijk hier-
voor op www.groninger-bodem-beweging.nl 

of zoek op Spotify naar ‘GBB podcast’.
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Dit is alweer de 25ste editie van de GBB-krant! Ter gelegenheid hiervan zocht de 
krantredactie oud-geïnterviewden op om te vragen hoe het nu met hen gaat.

Tekst: Merel Jonkheid 

“De oplossing zit in 
maatwerk, per ondernemer 
kijken naar wat nodig is”
Voormalig ondernemer Ageeth Mollema heeft tropenjaren achter de rug. Als ze in 
2010 samen met haar voormalig partner besluit om hun gezamenlijke bloembinderij 
en hoveniersbedrijf/tuincentrum in Slochteren te verkopen om in Gelderland een be-
drijf over te nemen, beginnen de problemen. Er zijn een aantal potentiële kopers, maar 
telkens worden ze opgeschrikt door zware bevingen zoals die van Huizinge en Hellum. 
Het vestigingsklimaat voor bedrijven in het bevingsgebied heeft enorm te lijden onder 
de gaswinning, zo blijkt. Alle verkopers haken in de jaren die volgen af, niemand durft 
het aan flink te investeren. "Wie Slochteren zegt, zegt gas", geen goeie combi.  

Ageeth haar relatie redt het niet, onder 
andere door alle spanningen. Ze scheiden. 
Er zijn nieuwe bedrijfsplannen, maar de 
bank gaat niet akkoord omdat Ageeth en 
haar voormalig partner beide als startende 

ondernemer worden beoordeeld. Dan moet 
je cijfers uit voorgaande jaren laten zien, die 
je natuurlijk niet hebt. In plaats daarvan krij-
gen ze een ultimatum, de bank wil overgaan 
tot gedwongen verkoop. Ageeth: “De (RABO)
bank heeft ons financieel de nek omge-
draaid. Dit was het moment voor hen om te 
cashen. Er was geen greintje empathie voor 
de situatie.” Helaas hoort Ageeth van veel 
collega-ondernemers dat zij tegen dezelfde 
problemen aanlopen bij de banken. 

Uiteindelijk biedt zich in 2016 een koper aan, 
vlak voor het ultimatum voor de gedwongen 
verkoop, die het geheel voor een fractie 
van de waarde het bedrijf wil overnemen. 
Ageeth: “Ik ben wel bij zestig instanties langs 
geweest om dit te voorkomen; de gemeente, 
de 'gas'loketten, de NAM, de commissie 
bijzondere situaties, ga zo maar door. Maar 
echt he-le-maal niemand kon mij helpen, om-
dat ik ondernemer was. Je bent uiteindelijk 
wanhopig."

Ageeth ziet haar vermogen in rook opgaan, 
terwijl dit volgens haar heel makkelijk te 
voorkomen was geweest.

Inmiddels zijn we zo’n acht jaar verder. 
Ageeth woont weer in Slochteren en werkt 
in loondienst. Reflecterend op die tijd: “Wat 
wij hadden was prachtig, toen kwam er een 
spreekwoordelijke orkaan in ons leven, en 
was er niets meer. Geen huis, geen werk, 
geen inkomen, geen toekomst. De bodem 
is onder je weggeslagen. Ik ben vervolgens 
van hot-naar-her gegaan, ik heb me suf 
geleend. Vrienden hebben me enorm gehol-
pen. Wat ik er zo oneerlijk aan vind, is dat 
dit niet was gebeurd als ik op een andere 
plek in Nederland had gewoond. Je wordt 
ernstig benadeeld omdat je in het bevings-
gebied woont, en vervolgens wordt dit ook 
nog eens niet erkend. Daar zit een enorm 
stuk onrecht”. 

Hulp voor Mkb’ers komt nog altijd moei-
zaam op gang. Zo is er de waardedalings-
regeling, die al vijf jaar van de grond moet 
komen. Ageeth vindt het zeer teleurstellend 
dat de snoeiharde uitkomsten van de 
PEAG-enquête geen weerslag hebben in de 
praktijk. “De trage ambtelijke molen, ‘het 
systeem’, blijft maar doordraaien. Daar-
naast is het een probleem dat er niet met 

ons wordt gesproken, maar over ons. Een 
ambtenaar kan niet voelen wat wij voelen. 
Je bedrijf is je oudedagsreserve, iets wat je 
met ziel en zaligheid hebt opgebouwd. Dat 

zijn zaken die beleidsmakers zich onvol-
doende of niet realiseren. De oplossing zit 
in maatwerk, per ondernemer kijken naar 
wat nodig is.”

Er gloort een beetje hoop voor Ageeth, 
zo zegt ze zelf. Onder de taken van de 
commissie bijzondere situaties valt nu 
ook het ondersteunen van (micro) MKB, in 
tegenstelling tot het verleden. Ze is hier 
toch voor aangedragen. De commissie kijkt 
naar hoe perspectief geboden kan worden. 
De gevolgen van de verkoop van haar be-
drijf ondervindt ze nog altijd, immers alles 
wat ze heeft opgebouwd aan pensioen en 
vermogen is ze kwijt. Wat de commissie 
uiteindelijk voor haar kan betekenen, weet 
ze nog niet. Wat Ageeth in ieder geval niet 
wil, is de gaswinning permanent haar leven 
laten bepalen. “Ik ga door”.  

Tot slot vraagt Ageeth nogmaals aandacht 
voor de ondernemers in dit gebied. Het 
wordt écht tijd dat zij ondersteund en 
geholpen worden. “Toen wij het zwaar had-
den, gingen we dat niet aan de grote klok 
hangen. Dat is schadelijk voor je bedrijf. 
Maar dat je er weinig over hoort, wil niet 
zeggen dat het er niet is! Ik denk dat heel 
veel ondernemers zich eenzaam voelen in 
hun strijd. Sommigen zijn al jaren aan het 
vechten. De rek is eruit”. 

Tekst: Josie Borger

“Zo’n versterking is een heel gedoe”
De familie Sirks uit Middelstum woont 
na de anderhalf jaar durende versterking 
van hun woning weer op het oude adres 
in Middelstum. We vragen Aniëla en haar 
zoons Eleaz en Jonah naar hun ervaringen.

Ze moesten verhuizen naar een tijdelijke 
woning, dat vonden beide jongens een heel 
gedoe. Gelukkig konden de meeste spullen 
gewoon mee. Eleaz: “Tijdens of na de 
verhuizing was het soms lastig om spullen 
terug te vinden. Als je iets nodig had, zoals 
schoolboeken, dan zat het in een opslag of 
verstopt in een doos”. Hun tijdelijke woning 
had grotere kamers, maar het was er wel 
koud en vochtig. Ze konden gelukkig in 
Middelstum blijven. Er waren wel wat span-
ningen, hun ouders waren sneller boos en 
hun zusjes overstuur en verdrietig. 

Op school wordt af en toe gepraat over 
de bevingen. De klasgenoten van Eleaz 
en Jonah vinden het, net als zijzelf, heel 
vervelend wat er allemaal gebeurt met de 
gaswinning. Ook de immateriële schade-
vergoeding voor kinderen komt vaak als 
gespreksonderwerp voorbij. Eleaz en Jonah 
hebben die inmiddels gekregen en deels 
aan leuke dingen besteed.

Hun moeder Aniëla is nu wel tevreden, 
maar moet erg wennen omdat het niet 

meer hetzelfde is en alles net even anders 
werkt. “Het gaat niet alleen om de stenen, 
het is ook je thuis. Daar denken de men-
sen die erover gaan niet genoeg over na. 
Je moet het inlopen als een paar nieuwe 
schoenen. Het gebied en de buurt verande-
ren daarnaast telkens, er zijn voortdurend 
nieuwe werkzaamheden. Daarbij werken de 
organisaties langs elkaar heen.” 

De omgeving is al zeven jaar een bouwput, 
Aniëla vindt het nog steeds een “dikke 
bende”. Ze kan er gelukkig redelijk goed 
over praten met haar man en de buur-
vrouw. Ze hebben soms “moppermoment-
jes”, dat versterkt hun band. Zo wordt het 
draaglijker. Er zijn helaas ook straten waar 
onenigheid is ontstaan door verschillen in 
de afhandeling. 

Aniëla had meer inspraak willen hebben, 
maar het komt op haar over alsof beleids- 
makers het lastig vinden om het oude be-
leid los te laten. “Wat moet je behouden? 
Hoe trek je dingen weer gelijk? En dan zijn 
er nog allerlei regeltjes waar ze zich aan 

moeten houden. Dat vraagt veel tijd en de 
communicatie is ook niet optimaal. Het 
is nog steeds “overleven” in plaats van 
“leven”, al wordt het langzaam beter.”

De jongens hebben een paar tips voor men-
sen die hetzelfde meemaken: 
Jonah: Probeer rustig te blijven, alles komt 
uiteindelijk op z’n pootjes terecht. Bereid 
je erop voor dat het “gezeik” wordt, maar 
uiteindelijk komt het goed.
Eleaz: Gewoon blijven doorzetten. En denk 
van tevoren goed na wat je meeneemt naar 
de wisselwoning!
Ook na de Parlementaire Enquête en de 
presentatie van de kabinetsmaatregelen 
vertrouwt Aniëla het nog niet helemaal, 
omdat er vrijwel niets wordt gezegd over 

complexe dossiers. Jonah en Eleaz denken 
er net zo over: ze willen nu immers de 
Waddenzee “leeghalen”. “Nooit meer naar 
gas boren!”, roepen ze. 

Gelukkig is de versterking voor hen nu 
achter de rug, zijn ze veilig en kunnen ze 
de problemen achter zich laten. Uiteindelijk 
is er niet eens zoveel veranderd. De jon-
gens vinden het leuk om in Middelstum te 
wonen. “Alles wat je nodig hebt, is er!”

ER GAAT NIETS BOVEN…

WACHTEN OP GERECHTIGHEID 

EEN EEUWIGHEID LANG

JA ZEGGEN, NEE DOEN
HOE HEETTE DAT OOK AL WEER?

“ALGEMEEN BELANG”

Benieuwd naar het hele verhaal? Je kunt 
het volledige interview met Ageeth Mollema  
beluisteren via de GBB-podcast! Kijk hier-
voor op www.groninger-bodem-beweging.nl 

of zoek op Spotify naar ‘GBB podcast’.

Benieuwd naar het hele verhaal? Je kunt 
het volledige interview met de familie Sirks 
beluisteren via de GBB-podcast! Kijk hier-
voor op www.groninger-bodem-beweging.nl 

of zoek op Spotify naar ‘GBB podcast’.
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Wij ondersteunen bewoners en eigenaren van 
monumentale en karakteristieke panden in Groningen.

Op 25 april organiseren wij van 17:00 uur tot 20:00 uur een 
inloopbijeenkomst in de Semsstraatkerk te Stadskanaal.

Komt u ook? Samen met onze partners beantwoorden wij al uw 
vragen over onderhoud en restauratie, regelgeving en procedures, 

fi nancieringsmogelijkheden en subsidies, verduurzaming, 
schadeherstel en versterking.

Scan voor de website

Heeft u een vraag? Neem dan contact met ons op!

Erfgoedloket Groningen
Hoge der A 5

9712 AC Groningen

050 313 27 09
info@erfgoedloketgroningen.nl

www.erfgoedloketgroningen.nl

Erfgoedloketfair 20 juni 2024
van 15:00 tot 20:00 uur

Informatiemarkt met o.a. lezingen en 
workshops bij Veenkoloniaal Museum / 

Van Beresteyn, Veendam

Victron Energy BV
De Paal 35, 1351 JG Almere
Tel.: 036 - 5359700 www.victronenergy.com

Naarmate er meer zonne- en windenergie vrij-
komt, wordt het steeds moeilijker en duurder 
om de stabiliteit van het net te garanderen. 
Tussentijdse opslag van energie (ESS ge-
naamd) wordt daarom in snel tempo een es-
sentiële tool om stroomschommelingen op het 
net binnen hanteerbare grenzen te houden. 

Doordat de teruglever vergoedingen afnemen, 
neemt de potentie voor een energieop-
slagsysteem voor eigen gebruik iedere dag 
toe. Tussentijdse energieopslag verhoogt het 
eigen verbruik van opgewekte zonne- en / of 
windenergie. De logische volgende stap is dan 
ook 100% eigen verbruik en onafhankelijkheid 
van het net.

Dynamisch ESS behoort ook tot de mogelijk-
heden, dit is een nog uitgebreider, geau-
tomatiseerd energieopslagsysteem welke 

als aanvulling op een regulier ESS systeem 
gebruikt kan worden. 

Victron Dynamic ESS speelt in belangrijke 
mate in op de groeiende populariteit van 
dynamische stroomtarieven met gebruik van 
Day ahead prices

Het voornaamste doel van Victron Dynamic 
ESS is om de totale kosten van het gebruik 
van stroom verder te helpen minimaliseren. 
Daarbij alle kosten meenemend: zoals die van 
het vaste elektriciteitsnet, van de verbruiks-
kenmerken, de batterij en overige systeemon-
derdelen.

Het systeem houdt rekening met dagelijk-
se dynamische stroomtarieven, maar ook 
met actuele netbeperkingen. Het neemt verder 
de specifieke status, capaciteitskenmerken en 

overige eigenschappen van de aangesloten 
thuisbatterij mee. Bovendien baseert het zich, 
waar mogelijk, op prognoses voor laden, ver-
bruik én aanstaande zonne-energieopbrengst.

Op basis daarvan plant en regelt Victron 
energy Dynamic ESS de laad- en ontlaadcycli 
van de thuisbatterij; voor een zo e� iciënt en 
goedkoop mogelijk resultaat. 
Een dynamisch energieopslagsysteem is dus 
feitelijk een add-on op een al bestaand ESS.

Victron energy voorziet in de juiste compo-
nenten wanneer het gaat om thuisopslag, 
zelfs voor oplossing in combinatie met 
een dynamische energie contract waarbij 
opslag en terug leveringen geoptimaliseerd 
worden aan de hand van de geldende 
uurtarieven
Van accu’s, omvormers/laders tot eenvoudi-

ge te installeren maar doeltre� ende uitleesap-
paratuur. 

Onze website biedt een grote bron aan 
informatie wat verschillende energiesystemen 
betreft en veel voorbeeld schema’s zijn vooraf 
te downloaden waardoor er voor de juiste 
producten gekozen kan worden.  Ook zijn 
de lokale dealers hier te vinden.  Voor meer 
informatie, neem gerust contact op.

ZELFVOORZIENEND- EN 
NOODSTROOMSYSTEEM

ADVERTENTIES
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Tekst: Willem Gispen, naar een idee van Henk Bos

Het begon met een scheur
Voor een bedrijf als Shell is beeldvorming belangrijk om hun enige doel - een zo 
groot mogelijke winst voor hun aandeelhouders - veilig te stellen. Rijk geworden van 
fossiele brandstoffen als olie en gas is de energietransitie hun volgende mantra.

Ineens waren er op de reclamezuilen teksten 
te lezen als: “Het begint met een proef in het 

lab” om vervolgens groots en suggestief uit 
te pakken met “En voor je het weet bouw je 

een fabriek die biobrandstof maakt voor scho-

ner vervoer”. Was getekend Shell.
Met terugwerkende kracht zou de Groningse ver-
sie moeten zijn: “Het begint met een scheur in 

één huis” om te vervolgen met “En voor je het 

weet heb je ontelbare scheuren in duizenden 

huizen en mensen”. Was getekend de GBB.
Of zoals op een reactie op de Shell poster 
was te lezen: “Het begint met een olievlek” en 
“En voor dat je het weet zijn er 9 Nigeriaanse 

activisten opgehangen”.

Jazeker, Shell mag zich o zo graag als 
duurzaam bedrijf, als midvoor in de energie-
transitie-wedstrijd presenteren. Ware het niet 
dat de werkelijkheid een totaal andere is. 
Zo werd hun groene advertentiecampagne 
in Engeland verboden. Waarom? Omdat hun 
promotiecampagne misleidend was en ze 
niets zeiden over het andere en grootste ge-
deelte van hun fossiele brandstofactiviteiten. 
Want Shell staat nog steeds in de top-10 van 
meest vervuilende bedrijven ter wereld.

Dat alles weerhoudt Frank Evers als nieuwe 
directeur Shell-Nederland er niet van om 
in een interview in Het Dagblad van het 
Noorden te suggereren dat hij samen met 
milieuactivisten als Extinction Rebellion of Mi-
lieudefensie wil optrekken, want: “We hebben 
hetzelfde einddoel”. Een maand eerder sprak 
oud-gedeputeerde Nienke Homan, nu voorzit-
ter van de VNCI, de branche(lobby)vereniging 
voor chemiebedrijven, zich in vergelijkbare 
termen uit: “Ik hoop de wereld van de indus-

trie en de milieuorganisaties bij elkaar te 
brengen.” Nog even en ze staan hand in hand 
bij de volgende demonstratie van Extinction 
Rebellion op de A10 of de A12…

Wat voor bedrijf is Shell?
Laten we toch nog eens stilstaan bij wat voor 
bedrijf Shell is en hoe het opereert.
Misschien kunnen politici en bestuurders er 
nog wat van opsteken.

Om te beginnen is het doel waar het voor 
Shell om draait glashelder. De aandeelhou-
ders en het realiseren van een zo groot moge-
lijke winst zijn voor Shell leidend, altijd.
Zoals het doel voor bestuurders de inwoners 
en hun geluk zou moeten zijn. 

Daarbij is voor Shell een goed netwerk van le-
vensbelang. Daar handelen ze ook naar zoals 
blijkt uit hun innige banden met regeringen, 
met politiek en bestuurders (vriend Rutte, kof-
fiedrinkende Paas, baanhoppende Homan).
Ook voor bestuurders is een goed netwerk 
belangrijk, maar zij laten zich in de wereld van 
verleidingen en lobby’s al gauw meeslepen in 
mantra’s als ‘het is zo goed voor de werkge-
legenheid’.

Macht is voor Shell van cruciaal belang. Daar 
zijn ze steeds weer heel goed in gebleken ook 
al gaan ze soms over lijken.
Bestuurders en volksvertegenwoordigers 
lijken het wat dat betreft een stuk moeilijker 
te hebben. Zij hebben met inwoners (kiezers) 
te maken die er uiteenlopende belangen en 
denkbeelden op na houden. Maar juist die 
verscheidenheid is voorwaarde voor de vitali-
teit van een democratische samenleving. En 
dat is iets om heel zuinig op te zijn.

Kennis is voor Shell macht. Het bedrijf 
investeert veel in kennis - en houdt die voor 
zichzelf. Shell is zo’n beetje de uitvinder van 

het scenariodenken, 
dat tot grote hoogte 
is doorontwikkeld. Zij 
kijken altijd vooruit, 
ontwikkelen steeds 
weer nieuwe visies 
en strategieën op 
de toekomst. Het hielp en helpt hen bij het 
maken van keuzes om het maximaliseren 
van winsten en rendabele investeringen veilig 
te blijven stellen. Soms doen ze dat samen 
met overheden zoals die in Groningen. Toen 
duidelijk werd dat de gaskraan dicht zou 
gaan bezonnen zij zich in 2020 samen met 
Groninger bestuurders (o.a. Nienke Homan) 
op de (=hun) toekomst. Maar de inhoud en 
het resultaat moest wel geheim blijven en dat 
blijft het tot op de dag van vandaag.
Politiek en bestuurders in Groningen lijken 
al die jaren een onoverkomelijke huiver te 
hebben voor een toekomstvisie voor Gronin-
gen: hoe moet Groningen er over dertig jaar 
uitzien? Een visie die je samen ontwikkelt, 
samen met diegenen om wie het draait: 
inwoners, maatschappelijke organisaties, 
instellingen en bedrijven. Zo’n visie is niet 
vrijblijvend. Het betekent kiezen - wat is wel 
gewenst en wat niet - en dat blijkt een kunst 
te zijn die erg schaars is geworden.

Misschien is wel het allerbelangrijkste dat 
Groningen, Groninger volksvertegenwoordi-
gers en bestuurders van Shell kunnen leren 
hoe je een toekomstvisie maakt en daarnaar 
handelt. Dat gaat verder dan een ‘Toukomst-
beeld’, een ‘Regiodeal’ of een ‘Verhaal van 
Groningen’. Zorg dus voor een visie op de 
toekomst die je samen met je eigen inwoners 
ontwikkelt. 
Want zonder visie blijf je een speelbal voor 
bedrijven als Shell. 
En zonder visie kom je uiteindelijk waar je 
níet had willen zijn.

“Het begon met spreken met en luisteren naar 

inwoners - En voordat je het weet heb je een 

prachtig en toekomstbestendig Groningen”.

Tekst: Martin Ettema

Sleep ze voor de rechter
Zo zou het kunnen: 

Leden van de GBB hebben het bestuur ge-
vraagd aangifte te doen tegen de voormalige 
ministers Kamp en Wiebes. Ze vragen zich 
verder af of niet ook nog Kamerleden en enke-
le hoge ambtenaren vervolgd moeten worden. 
De groep acht het verder wenselijk dat ook 
ex-minister-president Mark Rutte in het straf-
rechtelijk onderzoek wordt meegenomen. De 
leden willen dat het bestuur hun verzoek snel 
mogelijk behandelt en namens de GBB aan 
het Openbaar Ministerie overhandigt. 

Aanklacht
De aanklacht stoelt volgens de initiatiefnemers 
onder meer op dezelfde gronden als het verzoek 
om vervolging dat de GBB met behulp van de Am-
sterdamse strafpleiter Gerard Spong en advocaat 
Emile van Reydt al in 2015 deed tegen NAM. Die 
zaak is nog steeds in behandeling. Aanvankelijk 
moest de rechter er zelfs aan te pas komen om 
het Openbaar Ministerie in beweging te brengen. 
Die klacht tegen de NAM behelst op hoofdlijnen: 
het willens en wetens in gevaar (blijven) brengen 
van mensenlevens in Groningen. 

De leden die nu ook bewindslieden en even-
tueel ambtenaren en Kamerleden voor de 

rechter willen slepen, baseren zich op drie 
belangrijke uitgangspunten:
De onder ede gedane verklaringen van betrok-
kenen bij de Parlementaire Enquête Aardgas-
winning Groningen (PEGAS);
De openbaar geworden documenten over de 
besluitvorming achter de gaswinning, de scha-
deafhandeling en de versterking;
De wetswijziging waarbij de regering opdracht-
gever voor de gaswinning is geworden en 
waarmee de aansprakelijkheid in feite bij de 
NAM is weggehaald.

Eén van de woordvoerders geeft aan: 
“We verwachten dat het OM om meerdere re-
denen sneller actie zal ondernemen dan bij de 
eerste aangifte. De eerste reden is de ervaring 
die het OM toen en sindsdien heeft opgedaan, 
waardoor sneller gewerkt kan worden. Een 
tweede reden is volgens ons dat het OM in de 
onder ede gedane getuigenverklaringen van 
de PEGAS voldoende aanknopingspunten voor 
vervolging kan vinden. En de derde is dat de 
eerste aangifte zelfs door de eigenaren van 
NAM, Shell en ExonMobil, als gamechanger is 
gekenmerkt. Door het strafrechtelijk onderzoek 
trokken zij zich terug als verantwoordelijken en 
aansprakelijke partijen voor de gaswinning en 
droegen die over aan de Staat.”

Dat zou volgens de indieners betekenen dat het 
OM alleen maar aanvullend onderzoek hoeft 
doen naar personen die niet voor de PEAG-com-
missie zijn verschenen. Mocht het OM er 
opnieuw geen brood in zien, dan verzoeken de 
indieners het bestuur van de GBB om de rech-
ter opnieuw te vragen om het OM te dwingen.”

Eén van de woordvoerders meent: 
“De afgelopen jaren beschouwend, hebben 
alle bewindslieden zich meer ingespannen voor 
hun imago dan voor de Groningers. Daarbij 
heeft men niet geschuwd op hoofdlijnen valse 
voorstelling van zaken te geven of bewust 
kennisvermeerdering te mijden of gebrek aan 
herinnering te veinzen.” Sommige leden vragen 
zich af of enkele getuigen in de PEGAS-zaak 
niet vervolgd moeten worden wegens meineed. 

Daarnaast menen zij dat enkele kamerleden 
van regeringsfracties zich hebben bezondigd 
aan ‘last en ruggenspraak.’ Dat wil zeggen dat 
zij willens en wetens naar de pijpen van de 
regering hebben gedanst, zonder de juiste ar-
gumenten van anderen mee te wegen. Binnen 
de groep is ook grote twijfel gerezen aan de 
geschiktheid van Mark Rutte voor de functie 
van Nato-baas. “Als je je als MP pas in 2018, 
zes jaar na ‘Huizinge’, bewust wordt van de 
ernst van de situatie in Groningen, hoe zal dat 
dan gaan als er zich geopolitieke incidenten 
voordoen?” vraagt men zich af.
“We willen dat het OM het onderzoek zo snel 
mogelijk start.”

Zo zou het kunnen.
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De stem achter de ledentelefoon
Sinds jaar en dag kunnen leden van de Groninger Bodem Beweging voor vragen 
terecht bij de ledentelefoon van de GBB. Op maandag tussen 14.00 en 16.00 uur 
en dinsdag tussen 19.30 en 21.30 uur via 06-21615080. Je belt en je krijgt de 
stem van Henny Paré te horen. Al zo’n tien jaar lang.

Het was eind 2015 toen het GBB bestuur 
op zoek was naar vrijwilligers. Zij reageer-
de samen met het haar partner Erik en 
kreeg van toenmalig secretaris Dick Kleijer, 
gezien haar achtergrond als hulpverlener, de 
ledentelefoon toegeschoven. Zo kreeg ze er 
een onafscheidelijke partner bij. In het begin 
waren er nog spreekuren op het kantoor in 
Loppersum, maar al snel werden de spreek-
uren vervangen door werken vanuit huis.
Henny: “De praktijk was dat er meer 
telefoontjes buiten de reguliere spreekuren 
binnenkwamen dan tijdens die spreekuren.”

Hoe was dat in het begin? Henny: “Mensen 
belden heel veel op onregelmatige tijden. 
Ook als dat op zaterdag of zondag was, nam 
ik op, omdat er dan meestal wel iets bijzon-
ders aan de hand was. Als ik ze niet kon hel-
pen dan verwees ik ze door: Zonodig naar de 
huisarts of het maatschappelijk werk. Een 
enkele keer ging ik op huisbezoek.” Som-
mige telefoontjes waren extra schrijnend. 
Zeker in het begin kwam veel leed voorbij. 
“Heel vaak: ik kan er niet met mijn partner 
of kinderen over praten. Echtparen die er 
van hun partner niet over mogen praten. 
Dan voelden ze zich heel eenzaam. Soms 

stond het huilen mij nader dan het lachen. Ik 
was als hulpverlener wel wat gewend, maar 
toch…..” Dat kwam ook doordat Henny, als 
zoveel anderen, zelf eveneens midden in de 
gasbevingsellende zat.

Wat voor hulpvragen kwamen er langs? 
Henny: “In het begin was het veelal, ik 
heb schade en wat moet ik doen. Dat was 
makkelijk te beantwoorden. Als mensen 
na een tijdje weer terugbelden, kwamen de 
frustraties: ik ben verdrietig en boos, ik heb 
het gemeld, het is afgewezen, het was mijn 
eigen schuld volgens de NAM of het CVW.”

Heel bijzonder was ook dat mensen de brie-
ven en mails van de NAM of het CVW vaak 
op vrijdag kregen. “De spanning zit ze dan al 
hoog, je kunt geen kant op, je hebt maanden 
gewacht op antwoord en nu moet je ineens 
binnen twee weken reageren, waardoor de 
mensen gefrustreerd het weekend in gingen. 
Je probeert ze dan zo goed en zo kwaad 
als het gaat verder te helpen. Als ik een 
antwoord niet wist, zocht ik het uit, vroeg 
het aan Albert (bestuur) en belde mensen 
terug. Toen Stut-en-Steun kwam, kon ik voor 
hulp bij het opstellen van zienswijzes en 

bezwaarschriften doorverwijzen, net zoals 
bij bouwtechnische en juridische vragen. 
Stut-en-Steun nam mij veel werk uit handen. 
En als er vragen zijn over versterking kan 
ik doorverwijzen naar de NCG. Wat blijft is 
de tijd die het kost om mij te blijven inlezen 
over de voortdurende veranderingen.”

Al die boosheid en frustraties kreeg Henny 
uitgebreid mee. Dat was soms heel heftig. 
“Mensen die riepen: ik maak mijzelf van 
kant. Dan praatte ik net zolang met hen 
totdat ze weer wat rustiger werden en dan 
konden ze weer even verder. Maar soms was 
ook dat niet genoeg. Ik had iemand heel 
vaak aan de lijn gehad en dan ineens niet 

meer. Later bleek dan dat alles hem te veel 
was geworden. Je voelt je vaak heel onmach-
tig. Je kunt luisteren, je kunt doorverwijzen, 
je kunt tips geven, maar meer ook niet.”

Nu is het wel wat anders. Henny: “Niet dat 
het beter gaat, maar de vragen zijn anders: 
meer praktisch, hoe moet dit, hoe moet dat. 
Wat opvallend is dat er na al die jaren nog 
steeds mensen zijn die niet weten wat de 
GBB doet of zelfs niet van het bestaan van 
Stut-en-Steun weten. Mensen zijn ook murw 
geworden, zijn nog steeds boos, maar voor-
al gelaten.” Het aantal telefoontjes loopt 
terug. In het begin waren dat al gauw vijf 
per dag. Nu zijn het er zo’n vijf in de week.

Wat heeft het met jezelf gedaan? Henny: 
“Ik kan er nu beter mee omgaan dan in het 
begin. Ik ben ook altijd blij om mensen op 
weg te kunnen helpen. In principe ben je 
altijd bereikbaar in ieder geval op de vaste 
uren. Waar ik mij wel aan stoor is aan men-
sen die geen lid zijn en je toch vaak bellen. 
Of ze zijn lid - het kost maar een tientje - 
en als ze dan geholpen zijn, zeggen ze het 
lidmaatschap weer op. Terwijl je met je lid-
maatschap van de GBB ook het werk voor 
andere Groningers kan blijven steunen.

En tot slot: “Wat ik mensen altijd adviseer: 
als je het er niet mee eens bent, ga door 
tot en met een hoorzitting. Laat je niet kis-
ten. Je hoeft niet bang te zijn. Het zijn ook 
maar gewoon mensen. En: zoek mensen 
om je heen met wie je kunt praten: familie, 
buren, vrienden.”

Tekst: Willem Gispen

Commentaar

Opdat wij niet vergeten…
In de vorige editie van de GBB-krant hebben we uitgebreid aandacht besteed aan 
de Kamerverkiezingen, omdat wat in Den Haag gebeurt in belangrijke mate ook ons 
leven in Groningen bepaalt. Ook omdat onze democratie hard aan versterking toe is. 
We doken in de geschiedenis, we spraken Groninger kandidaat Kamerleden en we 
lieten zien wat verkiezingsprogramma’s voor Groningen in petto hadden. De goede 
lezer kon daaruit destilleren dat een keuze voor Groningen er één was níet voor de 
VVD, maar wel voor GroenLinks/PvdA of SP.

En ziedaar, de VVD kwam niet als grootste uit 
de bus. GroenLinks/PvdA wonnen zetels. En de 
SP kreeg ondanks hun niet aflatende strijd te-
gen het onrecht in Groningen fors minder stem-
men. Maar de grootste werd de PVV, ook in 
onze provincie, met uitzondering van Groningen 
stad. Alsof Groningen daarmee geholpen is.

Wat gaat deze uitslag voor ons betekenen?
Het zou ons wel eens verder weg kunnen bren-
gen van wat hier nodig is: de gaskraan dicht, 
recht doen aan gedupeerden (schadeherstel en 
versterking) en perspectief voor de toekomst.

De kabinetsformatie met de gesprekken 
tussen PVV, VVD, NSC en BBB brengt voor Gro-
ningen nog weinig goed nieuws. Gaat het extra 
geld voor Groningen er wel komen, gezien de 
pleidooien voor extra bezuinigingen? Ook het 
huidige stemgedrag van de vernieuwde Tweede 
Kamer stemt allesbehalve gerust. 

Neem de dreigende gaswinning bij Ternaard: 
PVV en VVD zijn voor deze gaswinning, BBB en 
NSC zijn tegen.
Of het eerste gasdebat waarbij partijen schit-
teren door afwezigheid - met de PVV voorop. 
Zoals iemand twitterde: “Je zult maar in Gronin-
gen wonen en een proteststem op de PVV 
hebben uitgebracht. Hebben ze 37 zetels maar 

nemen niet eens de moeite om naar het debat 
te gaan, wat eerder altijd wel zo was.”

Neem de spreidingswet, waar vanuit Groningen 
bijna om werd gesmeekt: de VVD, die eerst 
tegen was, stemt voor en de BBB, die eerst 
voor was, stemt nu tegen.
En over verkiezingsbeloften gesproken: bij het 
eerste het beste debat in de Kamer geeft de 
PVV ineens niet thuis als het over het afschaf-
fen van het eigen risico gaat.

Dus niet alleen als het gaat om de onderwer-
pen die voor Groningen belangrijk zijn, moeten 
we ons achter de oren krabben, zeker ook als 
het gaat om de opknapbeurt die het democra-
tische bestel nodig heeft is het met een ‘partij’ 
als de PVV oppassen geblazen.

Want laat het nog eens gezegd zijn. De PVV is 
geen ‘partij’, maar één persoon: Geert Wilders. 
Hij en niemand anders bepaalt. Hij die van 
pesten en haatzaaien zijn ultieme verdienmo-
del heeft gemaakt. Met een ronduit racistisch 
partijprogramma. 
Je nu als de ‘grote verbinder’ voordoen, nu 
mooi weer spelen door je eerdere standpunten 
in een ijskast te stoppen, is niet geloofwaardig 
als je al die jaren hebt laten zien lak te hebben 
aan de fundamenten van onze democratie, 

zoals grondwet, onafhankelijke rechtspraak, 
journalisten en parlement. 
En als je tot op heden weigert je eerdere 
woorden terug te nemen, maar ze alleen in 
een ijskast zet, weet je wel wat er straks gaat 
gebeuren. 

Ook de ‘rechtsstatelijkheidsvragenlijst’ die 
de PVV volgens het boekje invulde is geen 
garantie.
Dat betekent dat je óf de grootst denkbare op-
portunist bent, maximaal onbetrouwbaar, voor 
wie maar één ding geldt: macht. Óf dat je een 
wolf in schaapskleren bent en de haatzaaiende 
racist blijft die je altijd al was met een goed 
gevulde ijskast aan ontwrichtende voornemens 
om de democratie om zeep te helpen zodra je 
de kans krijgt. Óf allebei.

De wanhoop en de machteloze woede hier en 
elders in het land is groot. Stemmen op een 
partij die afgeeft op alles wat de oorzaak lijkt 

van je eigen ellende is dan misschien nog wel 
te begrijpen. Maar dat je bijvoorbeeld een SP 
links laat liggen en wel op een PVV stemt, tja… 

In plaats dat Groningen recht gedaan wordt, 
wordt de onzekerheid zo alleen maar groter. 
In plaats dat de stoel van onze democratie de 
noodzakelijke opknapbeurt krijgt, dreigen de 
poten er stap voor stap onder weggezaagd te 
worden. Polen en Hongarije gingen ons voor. 
De geschiedenis kan ons wat dit betreft veel 
leren.

Groningen en Nederland: Let op uw saeck.
Opdat wij - bij de volgende verkiezingen - niet 
vergeten!

ZO GAAT HET STEEDS  WEER

WACHTEN,  WACHTEN EN  WACHTEN

WEER EEN JAAR  VOORBIJ
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Wat de toekomst brengen 
moge… - een nieuw begin? 
Maar is een Nij Begun 
nou zo moeilijk?
Tot nu toe zou het Nationaal Programma Groningen (NPG) voor de Groningse hoop 
in bange dagen moeten zorgen. Er kwam een flink bedrag onze kant op. Er werd 
een topzware, ondoorzichtige bestuursstructuur omheen gebouwd. Met vertegen-
woordigers van Rijk, provincie, gemeenten en maatschappelijke sectoren. Met René 
Paas als ‘onafhankelijk’ en op den duur bijna onafscheidelijke voorzitter, totdat 
Johan Remkes in 2022 zijn plaats innam. Met deze structuur en alle voorgekookte 
voorstellen waren inhoudelijke discussies door gemeenteraden of provinciale staten 
vakkundig weg georganiseerd. 

En wij als inwoners dan? Het gaat toch 
allemaal uiteindelijk om ons? Wij kregen 
Toukomst als zoethouder. Niet om met alle 
Groningers een visie op de toekomst te 
ontwikkelen. Wel om een mand vol ‘grote 
projecten’ te vullen. West 8, het begelei-
dende externe bureau, destilleerde toch 
nog uit alles wat zij zagen en hoorden een 
‘Toukomstbeeld’. Maar bij besluiten of keu-
zes die voor de toekomst van Groningen 
beslissend zijn, heeft dat Toukomstbeeld 
nooit enige rol gespeeld.

Vanaf 2019 kwam er voor het NPG € 1,15 
miljard beschikbaar. Het grootste gedeelte 
daarvan werd bestemd voor provinciale 
en gemeentelijke plannen. Voor Toukomst 
werd € 100 miljoen gereserveerd. 
Johan Remkes liet bij zijn aantreden als 
voorzitter weten het accent meer op de 

economie te willen leggen. Voor de komen-
de vijf jaar wil het NPG zich nu richten op 
‘baanbrekende’ investeringsthema’s als 
waterstofeconomie, landbouw en voedsel, 
circulaire economie, gezondheid en vrije-
tijdseconomie. Met daarbinnen het accent 
op onderwijs en arbeidsmarkt. Keuzes 
maakt het NPG bestuur. Zonder inbreng 
van ons als inwoners of van de politiek.

Dat begint inmiddels te wringen. Met nog 
vijf jaar te gaan is de strijd over ‘wie beslist 
over het geld en de keuze voor projecten?’ 
binnenskamers losgebrand. Iets van die 
strijd sijpelde eind vorig jaar naar buiten, 
toen Susan Top zich binnen het bestuur 
verzette tegen de voorwaarde dat er vol-
doende geld zou moeten blijven voor deze 
‘baanbrekende projecten’, desnoods ten 
koste van andere projecten. Die keuze is 
wat haar betreft niet aan het NPG-bestuur, 
maar is een politieke keuze. Ze kreeg 
steun vanuit de staten die zich voor het 
eerst in al die jaren kritisch uitlieten over 
het NPG.  Daarbij werd ook aangedrongen 
op een stevige evaluatie. Johan Remkes 
reageerde ‘verbaasd’ op deze kritiek en 

gaf aan pas in 2025 met een evaluatie te 
zullen komen. “Heel veel projecten zijn nog 
niet gestart. De maatschappelijke gevolgen 
worden pas op enige termijn zichtbaar”. 
Dat klinkt alsof ook 2025 ook nog te vroeg 
zal zijn…

Het NPG gebruikt ondertussen een soort 
thermometer in de vorm van een ‘monitor 
brede welvaart’. Jammer is wel dat het 
begrip ‘brede welvaart’ als indicator om-
streden is.

Dat belooft wat voor wat nog komen gaat: 
de invulling en besteding van de Nij Begun 
gelden. Inmiddels al weer een jaar geleden 
presenteerde de parlementaire enquete-
commissie haar bevindingen met ‘Gronin-
gers boven Gas’. Als concretisering van de 
inlossing van de ereschuld kwam er een Nij 
Begun. Er wordt voor de komende 30 jaar 
€ 250 miljoen per jaar in het vooruitzicht 
gesteld.

We zijn nu een jaar verder en nog steeds 
lijkt het alsof dat nieuwe begin nog moet 
beginnen. Een jaar waarin het voor ons 
als inwoners volstrekt mistig bleef wat er 
nu anders gaat worden en wat we naar de 
toekomst toe mogen verwachten. Wanneer 
mogen wij ons zegje doen over onze toe-
komst en de bestemming van de ereschuld 
gelden?

Al een jaar lang wordt er in allerlei overleg-
gen en achterkamertjes gesteggeld: wie 
gaat over het geld en hoe moet het georga-
niseerd worden. Daarbij zouden inwoners 
nu eindelijk zelf een belangrijke stem 
moeten krijgen. Het gaat immers om onze 
toekomst. Maar wat er tot nu toe bekend 
is, stemt tot weinig hoop en vreugde.

Voor inwoners blijft het vooral mistig en 
doodstil.
Maar toen was er op 23 januari ineens die 
bijeenkomst in de Graanrepubliek in Bad 
Nieuweschans, met bestuurders, ambte-

naren en volksvertegenwoordigers. Was 
dat nu een brainstorm, of een startbijeen-
komst? Onduidelijkheid alom omdat er 
van te voren geen ruchtbaarheid aan was 
gegeven (of: aan gegeven mocht worden?). 
Geen openheid vooraf. Geen pers uitge-
nodigd, achteraf mocht die er nog even bij 
zijn. En: inwoners komen ‘later’ aan bod, 
wanneer en hoe is een groot vraagteken. 
Vijlbrief in zijn openingswoord: “Vandaag is 
het geen dag voor cynici…”

Niet om cynisch te zijn, maar dit is toch 
niet te filmen. Hoe krijg je dit een jaar (!) 
na ‘Groningers boven Gas’ voor elkaar? 
Leer je het nu nooit? Het zou toch zo 
eenvoudig moeten zijn: transparant zijn, 
gewoon vertellen wat je van plan bent, wat 
je doet, met wie en waarom. En natuurlijk 
zijn er allerlei dilemma’s, maar wees ook 
daar helder over. Betrek ons als inwoners 
er vanaf het allereerste begin bij.

Maar goed, laten we optimistisch zijn en 
niet cynisch blijven. Wie weet maken we 
mee dat er toch nog een kompas, een 
gedeelde visie op de toekomst komt. 

Liefst: ontwikkeld samen met alle belang-
hebbenden, om te beginnen de inwoners.
Dat verbindt én zorgt voor draagvlak.

Wie weet komt er ook nog een simpele, 
transparante overleg- en beslisstructuur 
die voor een goede bestemming van de 
ereschuld gelden gaat zorgen. Met een 
stevige rol van onderop voor inwoners.

En verder blijven we van mening dat 
definitief sluiten van de gaskraan, de 
afhandeling van schades en de versterking 
absolute prioriteit moeten hebben.

WAT ER OOK GEBEURT

DE ZON GAAT OP ÉN ONDER

ER GAAT NIETS BOVEN....

WIJ ZIJN NIET IN  TELWAAR BLIJFT DE RUIMHARTIGHEID?OF BARMHARTIGHEID?

Steun Recht
voor Groningen 

Met jouw donatie kunnen gedupeerden 
in Groningen beter voor hun rechten 
vechten! Steun daarom Recht voor 

Groningen.

Doneer via de website:
www.rechtvoorgroningen.nl

of stort rechtstreeks een gift op: 
NL 32 RABO 0309 0818 31 

t.n.v. “Recht voor Groningen”. 

RvG heeft een ANBI-status; giften zijn 
aftrekbaar voor de belasting. 
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GBB informatiepagina 
Extra isolatiemaatregelen voor Groningen 

Let op: het gaat om isolatiemaatregelen! 
Het gaat hier om een subsidie voor isolatiemaatregelen. Denk hier-
bij bijvoorbeeld aan het isoleren van de muren, de vloer en het dak. 
Extra isolatie betekent ook dat er goede ventilatie nodig is. Noodza-
kelijke ventilatiemaatregelen vallen daarom ook onder de subsidie. 
De maatregelen die vergoed worden zijn de maatregelen van de 
Standaard zoals afgesproken in het Klimaatakkoord.
 

De extra isolatiemaatregelen zorgen ervoor dat de woning goed 
genoeg is geïsoleerd om het eventueel aardgasvrij te kunnen ma-
ken. Het daadwerkelijk energieneutraal maken van je woning, zoals 
het installeren van een warmtepomp of zonnepanelen, blijft voor je 
eigen rekening, of kun je soms deels bekostigen met andere subsi-
dies, zoals de ISDE-subsidie. 
 
Plan voor isolatie als je huis ingrijpend versterkt wordt
(maatregel 28) 
Als je woning op dit moment nog niet versterkt is en als de geplan-
de bouwtijd voor het uitvoeren van de versterkingsmaatregelen vier 
maanden of langer is, dan val je onder de regeling voor ‘(middel)
zware versterking’.  Je kunt dan, gelijktijdig met de versterkings-
werkzaamheden, kosteloos de isolatiemaatregelen laten uitvoeren. 
NCG zorgt voor de uitvoering. NCG doet dit al in de praktijk, sinds 
de zomer van 2023.
 
Plan voor isolatie voor overige huizen binnen het versterkingsgebied 
(maatregel 29)
Als je eigenaar bent van een woning die niet (middel)zwaar versterkt hoeft te 
worden, maar woont in het versterkingsgebied, dan heb je eveneens recht op de 
volledige verduurzamingsubsidie. Dit geldt ook voor huiseigenaren van reeds ver-
sterkte woningen. De kosten voor isolatiemaatregelen worden 100% vergoed, tot 
een maximaal bedrag van 40.000 euro. Je moet zelf een aannemer inschakelen 
om het werk uit te voeren.

Hoe weet je of je in het versterkingsgebied woont?
Als je binnen het groene gebied op onderstaande kaart woont, woon je in verster-
kingsgebied.

Plan voor isolatie voor huizen in de Provincie Groningen en in 
Noord-Drenthe (maatregel 29)
Alle huiseigenaren buiten het versterkingsgebied, woonachtig in de provincie Gro-
ningen of de Drentse gemeenten Tynaarlo, Aa en Hunze of Noordenveld, hebben 
ook recht op subsidie. Zij krijgen 50% van de kosten voor isolatiemaatregelen 
vergoed, tot een maximaal bedrag van 20.000 euro. Ook hier moet je zelf een 
aannemer inschakelen om het werk uit te voeren.
 
Uitzondering minima
Hierop is een uitzondering: Wanneer je gezamenlijk inkomen niet meer dan 140% 
van het minimumloon is, dan krijg je alsnog 100% van de isolatiekosten vergoed, 
tot een maximum van € 40.000. 
 
De regeling voor maatregel 29 gaat begin 2025 in, met terugwerken-
de kracht tot 25 april 2023
Vanaf het eerste kwartaal van 2025 kun je een subsidieaanvraag indienen. Het geld 
wordt ook beschikbaar gesteld met terugwerkende kracht: wie sinds 25 april 2023 
kosten heeft gemaakt voor woningisolatie, kan de facturen straks opsturen om ge-
compenseerd te worden. Waar je de aanvraag moet indienen is nog niet bekend. 

Wat vindt de GBB?
Veel Groningers en Noord-Drenten zullen profiteren van de regeling. Toch plaatst 
de GBB ook een aantal kanttekeningen, die met name gelden voor de zwaarst 
gedupeerden.
 
Door het slechte overheidsbeleid van de afgelopen jaren lukt het maar niet om de 
problemen in Groningen adequaat op te lossen. Waar gedupeerden allereerst op 
zitten te wachten is een afgeronde versterkingsoperatie en een soepele schadeaf-
handeling. Dit verdient volgens de GBB alle prioriteit en bouwcapaciteit.

Bovendien kost de nieuwe regeling tijd. Bij een zware beving is een deel van de Gro-
ningse huizen nog altijd onveilig. Het Staatstoezicht op de Mijnen benadrukt daarom 
dat snelheid in de versterkingsoperatie belangrijk is. Dit onderstreept de GBB. De 
extra isolatiemaatregelen maken de versterkingsoperatie trager en nog complexer. 
 
Daarnaast voorziet de GBB nieuwe verschillen. Er is een grote groep huiseigena-
ren die, bijvoorbeeld tijdens de al reeds voltooide versterking van hun huis, vóór 
25 april 2023 zelf hebben geïnvesteerd in isolatie. Zij vallen buiten de boot en 
worden niet gecompenseerd. Ook kunnen nu alleen inwoners binnen het ver-
sterkingsgebied gebruik maken van de volledige vergoeding. Dat creëert nieuwe 
verschillen. De Commissie Verschillen adviseerde de volledige vergoeding voor de 
hele provincie, om nieuwe verschillen te voorkomen.Bron: NCG/RTV Noord

Woensdag 7 maart 2024 presenteerde staatssecretaris Hans Vijlbrief zijn plan voor isolatie van woningen in Groningen en Noord-Drenthe.
Het gaat over twee van de maatregelen (28 en 29) uit het op 25 april 2023 gepresenteerde kabinetsmaatregelenpakket Nij begun. 

Er was veel te doen om de presentatie, daarom geven we in de GBB-krant nog een korte uitleg.
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Tweede Kamerdebat Mijnbouw Groningen:
gaat de gaskraan eindelijk definitief dicht!?

Na de parlementaire enquête besloot staatssecretaris Mijnbouw Hans Vijlbrief 
om de gaswinning vanaf 1 oktober 2023 naar nul te brengen. De staatssecre-
taris sloot de gasputten echter nog niet definitief, dit zou volgens hem pas op 
z’n vroegst kunnen op 1 oktober 2024. 

Overigens niet zonder gevolgen; veel Groningers waren afgelopen januari boos 
en geschrokken, doordat de staatssecretaris de ‘waakvlam’ tijdelijk opstartte 
vanwege twee koude dagen. Gelukkig was deze overbodige actie slechts voor 
een zeer korte periode.

Hans Vijlbrief diende een aantal maanden terug een wetsvoorstel in, zodat, 
zoals gezegd, per 1 oktober 2024 de gasputten definitief kunnen sluiten. Ook 
regelt het wetsvoorstel een en ander over de insluiting en 
de nazorg. Tijdens het debat op 6 maart jl. werd in de Twee-
de Kamer hierover gedebatteerd. 

Meerderheid voor sluiting gasveld
Al snel tijdens het debat tekent het beeld zich af dat er 
een ruime meerderheid is te vinden voor het wetsvoorstel. 
Wanneer de VVD zich ook achter het voorstel schaart is 
de uitkomst wel duidelijk; er is een zeer grote meerderheid 
(Hans Vijlbrief telt 140 stemmen) vóór het definitief sluiten 
van de gaskraan op 1 oktober 2024. Eventuele nee-stem-
mers moeten komen uit de partijen die bij dit debat niet 
aanwezig zijn. 

Verrassend is een eveneens eensluidende wens om het 
gasveld eerder dan 1 oktober te sluiten, namelijk op 1 mei. 
Ook die motie krijgt brede steun. Feitelijk heeft dit geen 
gevolgen, want de kraan is dicht en winter wordt het niet 
meer.

Historisch maar saai
Sandra Beckerman vatte het debat mooi samen als histo-
risch maar ‘saai’, en sprak ook haar teleurstelling uit dat 
dit niet zeven jaar eerder was gebeurd. Als alle Kamerleden 
eerder zo eensgezind waren geweest, dan had wellicht een 
hoop ellende in Groningen voorkomen kunnen worden.

Stemmingen op 12 maart
Een aantal dagen na het debat werd er dan ook gestemd 
over het wetsvoorstel voor het definitief beëindigen van de 
gaswinning uit het Groningenveld. Maar liefst 146 van de 150 
Kamerleden stemden voor. Er is een even grote meerderheid 
voor het direct beëindigen van de gaswinning. 

Maar dat is zeker niet het enige. Er is o.a. een amendement 
aangenomen om niet meer opsporings- en winningsvergun-
ningen voor de Waddenzee te starten of te verlengen, er is 
een motie aangenomen om het bewijsvermoeden voor alle 
mijnbouwactiviteiten in Nederland te laten gelden, een motie 
over uitspreken dat nooit en te nimmer bezuinigd mag worden 
op de toegezegde gelden voor de aardbevingsproblematiek in 
Groningen, en een motie om alle onderhandelingen met Shell 
en Exxon over Groningen te stoppen en slechts de harde juridi-
sche lijn te hanteren. 

Hoewel deze voornemens nog in de praktijk moeten worden 
uitgevoerd, zijn dit positieve geluiden vanuit de Kamer.

Hoe nu verder met het beëindigen van de 
gaswinning? 
Een wetsvoorstel, zoals het definitief beëindigen van de 
gaswinning uit het Groningenveld, moet zowel in de Tweede 
als Eerste Kamer aangenomen worden. Nu een grote meerder-
heid in de Tweede Kamer vóór heeft gestemd, zal dit naar alle 
waarschijnlijkheid in de Eerste Kamer ook het geval zijn. Dat is 
goed nieuws, want dat betekent dat de gaskraan ein-de-lijk (en 

zeer terecht!) definitief dichtgaat. Dit had wat de GBB betreft al gelijk na de 
snoeiharde conclusies van de parlementaire enquête moeten gebeuren. 

Daarnaast is op 13 maart het beroep behandeld dat o.a. de GBB tegen het 
winningsbesluit voor ‘23-’24 indiende. Overigens diende ook de NAM een 
beroep in, zij vindt dat het Groningenveld op 1 april a.s. definitief moet sluiten 
(ongetwijfeld om financiële beweegredenen). Het zou kunnen dat de Raad van 
State eind maart uitspraak doet, en besluit dat het gasveld per 1 april defini-
tief dichtgaat. 

Maar of het nu april, mei of oktober wordt, Gronings gas zal voortaan in de 
grond blijven.

Op 6 maart vond het plenaire Tweede Kamerdebat
over o.a. de definitieve sluiting van het Groningenveld plaats.
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Onze regeling voor schade aan gebouwen en objecten verandert. 
Stap voor stap gaan wij over naar een nieuwe werkwijze. Hierbij is het 
herstellen van de schade het uitgangspunt. Ook blijft een vergoeding 
tot de mogelijkheden behoren. 

Inwoners van de gemeenten Eemsdelta, Het Hogeland en Midden-Groningen 
kunnen inmiddels weer schade aan hun gebouw of object melden. Inwoners van 
de gemeenten Groningen, Oldambt en de rest van het gebied waar we schade 
vergoeden krijgen de komende maanden ook deze mogelijkheid. 

Wij helpen u graag

Heeft u hulp nodig bij het melden van schade of heeft u vragen over een regeling? 
Bezoek één van onze steunpunten bij u in de buurt. U hoeft geen afspraak te maken 
en er zijn geen kosten aan verbonden. Onze zaakbegeleiders zitten voor u klaar.  

Met algemene vragen kunt u ons (gratis) bellen op 0800 4444 111. Wij zijn van 
maandag tot en met zaterdag bereikbaar van 8.00 tot 17.30 uur.  

Gezamenlijk steunpunt IMG en NCG 

Op verschillende steunpunten werken wij samen met de Nationaal Coördinator 
Groningen (NCG). Hier kunt u terecht voor uw vragen over zowel de schade-
afhandeling als de versterking van uw woning. 

Steunpunten

Adressen en openingstijden
Gemeente Aa en Hunze
1     De Badde, Greveling 137, Annerveenschekanaal, maandag 13:00 - 17:00 uur

Gemeente Eemsdelta
2   Gezamenlijk steunpunt met de NCG, Cadanz Welzijn, Burgemeester Klauckelaan 16,  

Appingedam, woensdag 13:00 - 17.00 uur  
3   Ons Dorpshuis, Wirdumerweg 23, Loppersum, woensdag 9:00 - 13:00 uur
4   Dorpsherberg Lanting, Hoofdstraat 27, Meedhuizen, dinsdag 11:00 - 15:00 uur (open in  

de oneven weken)

Gemeente Het Hogeland
5  De Meenschaar, Kapelstraat 9, Bedum, donderdag 13:00 - 17.00 uur
6  Versterkingspunt Het Hogeland, Hoofdstraat Oost 24, Uithuizen, dinsdag 15:00 - 19:00 uur
7  Bibliotheek Leens, R. Ritzemastraat 2, Leens, dinsdag 09:30 - 13:00 uur

Gemeente Groningen
8  Buurhoes, Gaykingastraat 17, Ten Boer, dinsdag 13:00 - 17:00 uur
9   De Wegwijzer, Ypemaheerd 42, Groningen, vrijdag 13:00 uur - 17:00 uur
10   Dorpshuis Hoogkerk, Zuiderweg 70-4, Groningen, donderdag 09:00 - 13:00 uur
11  Inlooppunt Woltersum, van IMG, NCG en gemeente Groningen, Dorpshuis De Bongerd, Dobbestraat 17, Woltersum, 

dinsdag 13:00 - 15:00 uur • donderdag 10:00 - 12.00 uur

Gemeente Midden-Groningen
12  Dorpshuis de Ruyten, Ruitenweg 39, Froombosch, vrijdag 9:00 - 13:00 uur
13   Versterkingspunt Midden-Groningen, Hoofdweg 156, Schildwolde, maandag 13:00 - 17:00 uur
14  MFC Siddeburen, Oudeweg 70, Siddeburen, donderdag 16:00 - 20:00 uur

Gemeente Oldambt
15  ’t Trefpunt, Hoofdstraat 60, Nieuwolda, dinsdag 16:00 - 20:00 uur (open in de even weken)
16  Zalencentrum Lamain, Bosstraat 25, Winschoten, woensdag 9:00 - 13:00 uur

Gemeente Westerkwartier
17  Dorpshuis Ezinge, Nieuwestreek 33, Ezinge, vrijdag 9:00 - 13:00 uur

Gemeente Noordenveld
18  De Brinkhof, Brink 1, Norg, woensdag 13.00 - 17.00 uur

Gemeente Pekela
19  De Riggel, Noorderkolonie 13, Nieuwe Pekela, donderdag 13:00 - 17:00 uur schadedoormijnbouw.nl

Scan deze QR-code voor meer  
informatie over onze steunpunten

ADVERTORIAL (TEKST VAN DE ADVERTEERDER)
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Onze regeling voor schade aan gebouwen en objecten verandert. 
Stap voor stap gaan wij over naar een nieuwe werkwijze. Hierbij is het 
herstellen van de schade het uitgangspunt. Ook blijft een vergoeding 
tot de mogelijkheden behoren. 

Inwoners van de gemeenten Eemsdelta, Het Hogeland en Midden-Groningen 
kunnen inmiddels weer schade aan hun gebouw of object melden. Inwoners van 
de gemeenten Groningen, Oldambt en de rest van het gebied waar we schade 
vergoeden krijgen de komende maanden ook deze mogelijkheid. 
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Heeft u hulp nodig bij het melden van schade of heeft u vragen over een regeling? 
Bezoek één van onze steunpunten bij u in de buurt. U hoeft geen afspraak te maken 
en er zijn geen kosten aan verbonden. Onze zaakbegeleiders zitten voor u klaar.  

Met algemene vragen kunt u ons (gratis) bellen op 0800 4444 111. Wij zijn van 
maandag tot en met zaterdag bereikbaar van 8.00 tot 17.30 uur.  

Gezamenlijk steunpunt IMG en NCG 
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Groningen (NCG). Hier kunt u terecht voor uw vragen over zowel de schade-
afhandeling als de versterking van uw woning. 
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3   Ons Dorpshuis, Wirdumerweg 23, Loppersum, woensdag 9:00 - 13:00 uur
4   Dorpsherberg Lanting, Hoofdstraat 27, Meedhuizen, dinsdag 11:00 - 15:00 uur (open in  

de oneven weken)

Gemeente Het Hogeland
5  De Meenschaar, Kapelstraat 9, Bedum, donderdag 13:00 - 17.00 uur
6  Versterkingspunt Het Hogeland, Hoofdstraat Oost 24, Uithuizen, dinsdag 15:00 - 19:00 uur
7  Bibliotheek Leens, R. Ritzemastraat 2, Leens, dinsdag 09:30 - 13:00 uur

Gemeente Groningen
8  Buurhoes, Gaykingastraat 17, Ten Boer, dinsdag 13:00 - 17:00 uur
9   De Wegwijzer, Ypemaheerd 42, Groningen, vrijdag 13:00 uur - 17:00 uur
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Gemeente Midden-Groningen
12  Dorpshuis de Ruyten, Ruitenweg 39, Froombosch, vrijdag 9:00 - 13:00 uur
13   Versterkingspunt Midden-Groningen, Hoofdweg 156, Schildwolde, maandag 13:00 - 17:00 uur
14  MFC Siddeburen, Oudeweg 70, Siddeburen, donderdag 16:00 - 20:00 uur
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Tekst: Willem Gispen

Vertrouwen terugwinnen
De impact van de gasbevingen is groot: scheuren in huizen, in mensen, in buurten en wijken, in dorpen en straten. Het Gronings 
Perspectief bracht dat de afgelopen jaren in kaart. Wat het voor kinderen en jongeren in het gebied betekent, bleef lange tijd 
onderbelicht. Het rapport ‘Vaste grond gezocht’ van de kinderombudsman Margrite Kalverboer, bracht daar in 2017 verandering 
in. Zij liet zien wat de bevingsproblematiek met kinderen en jongeren deed en vroeg aandacht voor de rechten van het kind. 
Kinderen moeten gelijk behandeld worden, serieus genomen worden als burger, hun mening kunnen geven over alles wat hen 
aangaat en zich vrij kunnen ontwikkelen. De dagelijkse praktijk laat zien hoe moeilijk het is voor overheden en instanties om 
daar een goede invulling aan te geven.

Wij spraken met Elianne Zijlstra, universitair 
hoofddocent bij de RUG (pedagogiek en 
onderwijskunde). Zij doet onderzoek naar 
kinderen en jongeren in het aardbevings-
gebied in het licht van de rechten van het 
kind. Voor dat onderzoek ‘Een veilig huis, 
een veilig thuis’ (2019) sprak zij met vijftig 
kinderen. Die gesprekken gaven het inmid-
dels ‘bekende’ beeld te zien van kinderen 
die last hebben van angst- en onveiligheids-
gevoelens niet alleen vanwege de bevingen 
zelf, maar ook vanwege het handelen van 
overheden en instanties. Niet weten waar 
je aan toe bent, beslissingen die voor hen 
onhandig uitpakken, je niet kunnen concen-
treren op je huiswerk vanwege het lawaai, je 
onveilig voelen op straat door alle bouwver-
keer, wisselwoningen die niet passen voor 
het hele gezin, afscheid moeten nemen van 
alles wat voor jou vertrouwd is.  

Elianne: “Jongeren ontwikkelen zo heel 
veel wantrouwen. Ze hebben geen vertrou-
wen meer dat hun belangen voorop staan. 
Jongeren geven aan dat oplossingen die 
instanties bedenken, niet passen bij hun be-
langen, omdat vaak het geld voorop staat.”

Maar het meest verontrustend is de consta-
tering dat zo hele generaties kinderen en 
jongeren opgroeien in een omgeving waar 
het ‘gewoon’ lijkt dat overheden en instan-
ties onvoldoende in staat zijn de belangen 
van volwassenen én van kinderen te waar-
borgen. En daarmee raakt het wantrouwen 
diep geworteld voor komende generaties. 
Elianne: “Je wilt dat jongeren zich ontwik-
kelen tot ‘burgers’ die in een samenleving 
functioneren met een overheid die je ziet als 
iets waar je mee samenwerkt. Maar als je 
opgroeit met het gevoel en de ervaring dat 
de overheid er niet voor jou is, dan gaat dat 
gevolgen hebben. Dan raakt het vertrouwen 

in de overheid en de daarmee verbonden 
organisaties zoek.”

Daar ligt volgens haar misschien wel de 
grootste opdracht voor de komende tijd. “Wil 
je dat vertrouwen bij kinderen en jongeren 
herstellen, dan moet je gaan samenwerken 
met de instanties die de besluiten nemen, 
hen helpen hoe ze de mening van kinderen 
meewegen in de beslissingen die ze nemen. 
Dat betekent dat je met ze praat als het 
over iets gaat dat jongeren raakt, dat je 
met elkaar een proces aangaat waarbij het 
helder is wat er van hen gevraagd wordt, 
waarover ze inspraak hebben. En dat je laat 
weten wat je met hun inbreng hebt gedaan.”

Daar wil zij met het volgende onderzoek vol 
op inzetten. “Ik kan gaan inventariseren 
ten aanzien van het vertrouwen, maar we 
moeten aan de slag om dat vertrouwen te 

herstellen en dat proces te volgen én te 
borgen.”
In het wetenschappelijke jargon heet dat 
een ‘participerend actie onderzoek’. Het 
onderzoek richt zich op hoe je kinderrechten 
inbrengt in beslissingen, beleid en initiatie-
ven in het aardbevingsgebied die het leven 
van kinderen en jongeren raken.
Elianne: “We onderzoeken samen met jonge-
ren wat wel of niet werkt en borgen de goe-
de ervaringen. Wil je kinderrechten handen 
en voeten geven dan kan dit alleen samen 
met hen, door op basis van gelijkwaardig-
heid voor langere tijd samen te werken. 
Belangen van kinderen kun je niet wegen 
zonder hun mening te betrekken”. Het 
onderzoeksplan zelf is op dezelfde manier 
tot stand gekomen: samen met jongeren en 
een jongerenorganisatie (Jimmy’s platform). 
Het onderzoek gaat vier jaar duren en 
gebeurt door een team van onderzoekers, 

jongeren en Jimmy’s platform, die het proces 
faciliteert.
Elianne: “We moeten in actie komen en niet 
alleen maar praten. Zo maak je een begin 
met het herstel van vertrouwen.”

Organisaties, die zich afvragen hoe je 
de rechten van het kind in hun dage-
lijkse werk kunt toepassen of die mee 
willen doen, kunnen contact opnemen 
met Elianne Zijlstra, 
a.e.zijlstra@rug.nl of 050-3636541

IMG en NCG en de rechten van het kind
We hebben zowel IMG als NCG gevraagd 
hoe zij de rechten van het kind toepassen 
in hun dagelijkse praktijk. Bemoedigend is 
dat beide organisaties inmiddels aandacht 
hebben voor de impact van de gasbevin-
gen voor kinderen en jongeren.

De NCG geeft aan nog geen analyse 
gemaakt te hebben hoe de rechten van 
het kind geïntegreerd kunnen worden in 
hun dagelijkse praktijk. “Wel proberen wij 
tijdens het versterkingstraject rekening 
te houden met de situatie van de kinde-
ren. Daar waar nodig en mogelijk zullen 
bewonersbegeleiders proberen het traject 
voor de kinderen gemakkelijker te ma-
ken. Hun mandaat van € 50.000,- maakt 
het mogelijk om snel te handelen.” Ook 
verwijst de NCG naar het prentenboek voor 
kinderen van 2 tot 6 jaar, ‘Noor en Heiko 
grijpen in.’ Dat geven bewonersbegelei-
ders aan ouders van jonge kinderen in 

het versterkingstraject. Verder ligt er een 
advies van een communicatiebureau voor 
voorlichtingsmateriaal voor kinderen en 
jongeren van 6 tot 16 jaar en proberen ze 
bij tijdelijke huisvesting rekening te houden 
met de belangen van kinderen.

Het IMG wijst op de regeling voor vergoe-
ding van immateriële schade waarvoor 
kinderen sinds november 2023 in aan-
merking komen. Kinderen en jongeren zijn 
betrokken bij de ontwikkeling ervan en ook 
bijvoorbeeld bij het ontwikkelen van com-
municatiemiddelen. Zaakbegeleiders en 
serviceloketmedewerkers zijn erin getraind 
hoe zij in gesprek moeten gaan met kinde-
ren van verschillende leeftijden. Boven-
dien heeft het IMG de Hanzehogeschool 
opdracht gegeven voor een onderzoek naar 
wat nog meer nodig is voor jongeren. Het 
resultaat daarvan - ‘Aan de slag met jong 
leed’ - wordt 28 maart overhandigd aan de 

kwartiermaker voor de sociale agenda van 
Groningen, Henk Nijboer.
Belangrijkste aanbeveling: ‘Er moet een 
masterplan komen met een duidelijke 
governance en regievoering’. 

Tja, dit onderzoek had juist sámen met 
kinderen en jongeren moeten worden 
gedaan - zoals het kinderrechtenverdrag 
vraagt. Dat is jammer genoeg niet gebeurd 
“om kinderen en jongeren niet extra te be-
lasten”. Een gemiste kans; het onderzoek 
had vast iets tastbaarders opgeleverd.

Kortom, er is aandacht voor kinderen en 
jongeren, maar er is nog steeds de neiging 
om voor en over kinderen en jongeren 
te denken en te handelen in plaats van 
- zoals de rechten van het kind vereisen - 
sámen met hen.
Het begin is er, maar er is nog een wereld 
te winnen.

GEEN VERTROUWEN MEER

UITSTEL, UITSTEL EN AFSTEL

DE ‘DUTCH DISEASE’

Column
Tekst: Jacques Wallage

Burgers 
die er toe 
doen
Sommige jubilea maak je liever niet mee. Dat 
in alle vijfentwintig GBB-kranten de bevolking 
moet worden beschermd tegen de overheid, 
daar kun je geen feestje op bouwen. Erger 
dan de scheuren in de huizen zijn de scheu-
ren in de ziel. Schade kun je herstellen, al 
duurt het in veel gevallen wel verdomd lang. 
Maar hoe herstel je geschonden vertrouwen? 
Iedere Groninger heeft wel eens gedacht: als 

de bodem onder de Randstad 
was gaan bewegen, hadden 
overheden dan ook de verant-
woordelijkheid voor het herstel 
gegeven aan de veroorzaker 

van de schade? Was Den Haag 
dan ook vooral bezig geweest te 

voorkomen dat zij de rekening zouden 
moeten betalen? Was het beleid van minis-
ters dan ook gebaseerd op de denkfout: NAM 
is aansprakelijk, dus is NAM verantwoordelijk.

Erger dan de trage en rommelige aanpak van 
de versterking is de verzwakking van fatsoen-
lijke democratische verhoudingen. Voor die 
versterking van woningen huur je uiteindelijk 
een aannemer in. Maar wie doet werkelijk 
wat aan het gevoel van zoveel burgers dat zij 

er feitelijk niet toe doen? Wie verandert de 
werkwijze van gemeenten, provincie en rijk zo 
dat het woord ‘representatieve democratie’ 
niet meer op je lachspieren werkt.
De tekenen voor een beetje leerbaar gedrag 
van politici en bestuurders, hier en in Den 
Haag, zijn niet gunstig. Er worden honderden 
miljoenen gemeenschapsgeld in onze regio 
gepompt. Maar wie voorkomt nu dat het 
verdelen van dat geld vooral een feestje van 
bestuurders wordt? Wordt burgers serieus iets 
gevraagd, is er zoiets als een betekenisvolle 
dialoog? Wordt een werkwijze ontwikkeld waar-
in plannen straks gedragen worden, niet alleen 
door stemmingen in Provinciale Staten of 
gemeenteraden? Plannen kunnen alleen breed 
worden gedragen als er serieuze vormen van 
directe democratie worden ontwikkeld.

De grootste schade die de aardbevingen 
hebben aangericht is het gevoel dat we 
als burgers toeschouwer zijn geworden van 
ons eigen leven. Dat we kijken naar slecht 
geacteerd toneel van mensen, waarvan we 
dachten ze er voor ons waren. Die kloof 
laat zich met cement en geld niet dichten. 
Daarvoor moet er een Groningse variant 
van openbaar bestuur worden ontwikkeld 
die plannen niet van boven naar beneden 
laat neerdalen. Maar die de toekomst 
van onderop opbouwt. Hier en daar zie je 
dappere pogingen. Maar in dit tempo en 
met zoveel, niet door de bevolking gedragen 
papieren plannen, heeft deze krant nog wel 
vijfentwintig edities nodig. 
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Een initiatief van
Veiligheidsregio Groningen

Wees
voorbereid!

De wereld verandert. Een grote stroomuitval, overstroming, 
zware aardbeving of extreem weer kan grote gevolgen hebben 
voor jou en de mensen om je heen. Het is slim om je juist nu 
hierop voor te bereiden. 

Ehbj.nl helpt je hierbij, zodat je je de eerste 48 uur zelf kunt 
redden. 

Bereid je in 3 stappen voor op een  
noodsituatie of ramp. Eerste Hulp Ben Jij.

Met bijvoorbeeld het noodplan en buurtplan kun je 
je thuis, maar ook als dorpsgenoten voorbereiden op 
verschillende noodsituaties. 

Zorg dat je een noodpakket in huis hebt. Voor jezelf én je 
gezinsleden. Een noodpakket samenstellen is makkelijk 
en niet duur. De meeste spullen heb je waarschijnlijk 
zelfs al in huis. Ga naar ehbj.nl/noodpakket om je 
noodpakket samen te stellen.

Wie bel je als er een noodsituatie is en waar ga je 
naartoe? Wat doe je als je je gezinsleden niet kun 
bereiken? Het is belangrijk om over dit soort dingen na 
te denken. En te bespreken met je gezinsleden of andere 
huisgenoten. Lees meer hierover op ehbj.nl/noodplan

Kijk op ehbj.nl/voorbereid

Stel je noodpakket samen

Praat erover

1

2

3

ehbj.nl/voorbereid

Veel mensen liggen wel eens wakker 
door hun geldzorgen. Misschien omdat 
er rekeningen nog niet betaald zijn. 
Of omdat het regelen van geldzaken 
sowieso lastig kan zijn. 

Samen zorgen wij voor rust in jouw 
geldzaken. Neem contact met ons op voor 
een vrijblijvend gesprek.
Kredietbank@midden-groningen.nl 
of 0598 – 37 37 99.

Kredietbank 
Midden-Groningen 

Wil jij ook 
rust in je 

geldzaken?

Jacob Veltman architect  Winsum
info@jacobveltmanarchitect.nl

aardbevingsbestendig   energieneutraal   nieuwbouw   verbouw

0595 44 50 60
www.jacobveltmanarchitect.nl

ADVERTENTIES
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Tekst: Willem Gispen 

Mannen van het eerste uur
Ruim acht jaar lang valt er bij inwoners van de bevingsgemeenten om de vier maanden de GBB krant in de bus. Sinds 2016 zijn 
dat 25 edities, aanvankelijk in een oplage van 60.000, al gauw uitgroeiend naar 125.000. ‘Da’s nait niks’ en daarom spraken 
we met twee ‘mannen van het eerste uur’: Erik van Raalte en Martin Ettema. Beiden afkomstig uit ‘het vak’. Martin met een 
geschiedenis als journalist, communicatieadviseur, opleider en ingezonden brievenschrijver. Erik was in een vorig leven actief in 
de wereld van uitgeverijen.

Vragend naar het allereerste begin blijft het 
even stil. Het zal toch niet: ‘geen actieve 
herinnering’…? Maar dan tovert Martin 
een startnotie uit 2015 tevoorschijn waarin 
de bedoeling en opzet van een GBB-krant 
worden omschreven. 

Doel: “Promoten GBB in juridische strijd 
tegen NAM en Overheid, crowdfunding 
en ledenwerving”. Met als redactionele 
insteek: “Verbinding leggen tussen wat 
mensen nodig hebben aan info en wat GBB 
denkt dat mensen moeten weten om hun 
strijd aan te kunnen, gelardeerd met voor-
beelden van mensen en hun strijd.” Met 
motto’s als: “GBB – betrokken, deskundig, 
onafhankelijk, strijdvaardig, realistisch.” 
De GBB-krant heeft standaard een omvang 
van 24 pagina’s, waarvan 15 redactioneel. 
Acquisitie en productie  wordt verzorgd 
door  Aries Platje (Printing Point 4 U).

Erik vertelt hoe hij erin rolde. “Je las veel  
over de GBB. Henny (mijn partner) en ik 
vonden het  een goede club om iets voor 
te betekenen. Vanuit een oproep van het 
bestuur werden we gevraagd voor een bij-
eenkomst op het kantoor in Loppersum en 
voordat we er erg in hadden waren we bij 
de GBB betrokken. Vanuit mijn achtergrond 
was het logisch om iets voor de krant te 
gaan doen; het eerste nummer was net 
verschenen. Ik nam de eindredactie op 
mij.” Brenda Harsveld was er bij betrokken 

(toen communicatiemedewerker van de 
GBB). Martin was er vanaf het eerste num-
mer bij, net  als Henk Spiekman. Ook Cato 
ten Hallers schoof al snel aan.

De eerste nummers waren in vergelijking 
met nu betrekkelijk summier. Het meren-
deel van het schrijven kwam neer op een 
paar mensen, zoals Martin en Henk. En 
dat is nu niet anders. Het aantal redactie-
pagina’s verdubbelde in de loop der jaren.

Wat Martin altijd het meest blijft aanspre-
ken zijn de artikelen met de verhalen van 
mensen en hun strijd. Erik denkt vooral 
terug aan de verschillende acties met 
bijbehorende foto’s: het opvangkamp bij 
het gebouw van de Tweede Kamer in Den 
Haag, de fakkeltochten, Farmsum en de 
actie van Code Rood.

Martin: “Farmsum was zowel een hoogte- 
als dieptepunt. De politie die deed alsof 
we een stel criminelen waren. Het leek wel 
een oefening van de ME.”

Erik: “De vergaderingen van de Tweede 
Kamer vormden een dieptepunt: stuk voor 

stuk teleurstellend, een herhaling van 
zetten zonder uitwisseling van argumen-
ten.” Martin: “Daar heeft mijn geloof in de 
democratie een enorme knauw gekregen.”

Het maken van de krant ging niet vanzelf. 
Elke editie voelde als weer een gevecht: 
hoe krijgen we de krant vol. Toch lukte het 
elke keer. Martin: “We probeerden een con-
sistente krant te maken met veel informa-
tie van en voor mensen. Met veel aandacht 
voor kritiek op de politiek en alles wat 
er mis was en is. Met aandacht voor de 
verhalen van mensen. Daarbij vind ik het 
jammer dat het ons nooit is gelukt om een 
soort correspondenten netwerk op te zet-
ten met in elke uithoek iemand die de boel 
in de gaten houdt en er over schrijft.”

Het vinden van mensen voor de redactie 
blijkt steeds weer heel lastig. Er zit ook 
heel veel werk aan vast. Martin: “Maar 
je doet het wel ergens voor. Je wilt iets 
bereiken. En als je dan de stapels kranten 
ziet liggen bij de supermarkt, die dan na 
een paar dagen meegenomen zijn. Dat 
doet iets. En ik denk dat de krant zeker 
heeft bijgedragen, omdat hij ook naar alle 
Kamerleden en gemeenten en provincie 
gaat.” Erik: “Maar we kregen eigenlijk nooit 
een reactie terug uit die hoek.” 

Twee ingrediënten moeten niet ongenoemd 
blijven: de cartoons van Pluis en de vorm-

geving door Gerhard Visker. Erik: “Een goe-
de vormgeving die de inhoud ondersteunt, 
is heel belangrijk voor de krant”.

Maar of het ooit nog goedkomt? Martin 
ietwat cynisch: “Het wordt eerder 2082 
dan 2028. Het houdt je jong, maar in 2028 
ben ik 80…”

En al die jaren hebben ook wel wat met 
je als mens gedaan. Erik: “Je wordt zo 
steeds weer met het leed van anderen 
geconfronteerd.” Martin: “Al dat aangeda-
ne leed, willens en wetens. Ik verwijt de 
politiek dat ze niet luistert naar argumen-
ten, maar bezig is met machtspelletjes. 
Daar heb ik van geleerd dat de democratie 
niet werkt zoals die zou moeten. Ik ben er 
feller van geworden, ik ben er recalcitranter 
van geworden.” Erik: “…en je moet sterk 
in je schoenen staan om niet cynisch te 
worden, je gelooft niets meer.” Martin: “Je 
komt af en toe een domheid tegen, niet te 
filmen, niet gebaseerd op enige kennis van 
zaken.” Erik: “Er zijn nog steeds ‘Meenten 
van der Sluis’ waar niet naar geluisterd 
wordt, maar die wel gelijk krijgen.”

En toch doe je het al die jaren, omdat 
(Erik) “je toch het idee hebt dat je iets 
bijdraagt aan de informatievoorziening om 
het zo beter te krijgen.” Martin: “Ik krijg er 
ook altijd een tomeloze energie van als ik 
weer die misstanden zie.” Erik: ”Misschien 
tegen beter weten in, gecombineerd met 
de acties die we gevoerd hebben, geeft het 
toch altijd weer energie en het gevoel dat 
je er niet alleen voor staat.”

VOOR DE OVERHEID
VAN GEWEST TOT (WIN)GEWEST

WIJ ZIJN NIET IN  TEL

WIJ ZIJN MAAR GEVLUCHT

WE HEBBEN ONS HUIS  VERKOCHT

WANT HET HOUDT NOOIT OP

De mannen van het eerste uur, Martin Ettema (r.) en Erik van Raalte
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Mensenwerk Hogeland
Kapelstraat 9, 9781 GK Bedum
Postbus 50, 9460 AB Gieten

www.mensenwerkhogeland.nl
info@mensenwerkhogeland.nl
t (0595) 745 090

Mensenwerk 
Hogeland is 
er voor jou!

Mensenwerk Hogeland zet zich dichtbij in voor 
het welzijn van inwoners van de gemeente Het 
Hogeland. Jouw hulpvraag staat centraal bij de 
ondersteuning die we bieden. We richten ons 
daarbij op het versterken van je eigen kracht en 
talenten. Ons doel is dat iedereen zelfstandig kan 
deelnemen aan het dagelijks leven.

Waarvoor kun je bij ons terecht?
Je kunt bij ons terecht met vragen over  bijvoorbeeld 
(lichamelijke) gezondheid, de  leefb aarheid in de buurt, 
aardbevingsproblemati ek, geld, relati es, opvoeding, 
parti cipati e en mantelzorg. Daarnaast organiseren we 
acti viteiten en ondersteunen we jongeren op allerlei 
gebieden.

Bij jou in de buurt 
Mensenwerk Hogeland heeft  twee gebiedsteams: 
Bedum-Uithuizen en Winsum-Leens. Hierdoor zijn onze
medewerkers alti jd in de buurt. Je vindt ons  bijvoorbeeld 
op straat, in het dorpshuis of op scholen in jouw dorp.

Heb je een vraag?
Wij zijn op maandag tot en met vrijdag van 09.00 tot 
17.00 uur telefonisch bereikbaar op (0595) 745 090. 
Of stuur ons een e-mail: info@mensenwerkhogeland.nl.

Vergnes Expertise – Begeleiding en 
advies tijdens het versterkingstraject en bij 
schade steeds belangrijker
Naast het uitvoeren van contra-exper-
tises met betrekking tot mijnbouw-
schades, kunt u ook bij ons terecht 
voor begeleiding en advies tijdens het 
versterkingstraject van uw woning. 

Versterkingstraject Nationaal Coördinator 
Groningen (NCG). 
Het versterkingstraject is in de meeste gevallen 

een omvangrijk traject. Het traject begint met een 

opname waarna u een versterkingsadvies ontvangt. 

Het gehele traject kan bij u veel vragen en stress 

opleveren, aangezien er veel op u af komt en u ver-

schillende keuzes dient te maken. Ook komen veel 

technische aspecten aan de orde.

Wordt u woning versterkt of vindt er sloop en nieuw-

bouw plaats, dan kunt u op kosten van NCG een 

onafhankelijke bouwadviseur inschakelen. U kunt 

hiervoor Vergnes Expertise inschakelen. 

Wat doen wij als onafhankelijk bouwadvi-
seur: 
-  Ondersteuning bieden bij gesprekken met de 

NCG, aannemer en/of andere organisaties zoals 

gemeente.

-  Helpen vanaf de beoordeling van uw woning tot aan 

de oplevering.

-  Het versterkingsadvies beoordelen.

-  Helpen bij het maken van keuzen tijdens de ont-

werpfase en uitvoeringsfase.

-  Een herbouwbegroting maken indien noodzakelijk 

bij eventuele sloop/nieuwbouw. 

-  Advisering met betrekking tot verduurzaming 

- Bouwbegeleiding tijdens de uitvoering. 

Kosten:
De kosten voor het inschakelen van een onafhan-

kelijke bouwadviseur worden vergoed door de NCG. 

Indien u ons wilt inschakelen als adviseur kunnen wij 

u helpen met de aanmelding bij NCG.

Vergnes Expertise helpt u graag 
Naast het feit dat we echt onafhankelijk zijn, is het 

voor veel mensen een geruststellende gedachte 

dat we veel ervaring hebben met bouwbegeleiding, 

advies en mijnbouwschade. We weten hoe het werkt.  

Meer weten?
Neem gerust contact met ons op, dan bespreken we 

de mogelijkheden. U kunt ons bereiken via 0594-

767004 of via info@vergnes-expertise.nl

ADVERTORIAL (TEKST VAN DE ADVERTEERDER)

Kenmerken Vergnes Expertise
•  Wij komen op voor uw belangen
•  Vakkundige schadeopname
•  Onafhankelijk
•  Objectieve bouwkundige ingenieurs
•  Ruime ervaring met mijnbouwschades
  (o.a. gaswinningsschade)

Mijnbouwschade?

Laat u bijstaan!

Wat kunnen we voor u betekenen?
•  Een contra-expertiserapport opstellen
•  Opstellen zienswijze / bezwaarschrift IMG
•  Begeleiding tijdens schade-opname IMG
•  Deskundige beoordeling van herstelwijze
•  Advies en begeleiding bij bouwkundig versterken
•  Een nulmeting uitvoeren

Wij zijn het regionale expertisebureau dat opkomt voor de  belangen van 
iedereen die getro�en is door mijnbouwschade. Vergnes Expertise heeft 
jarenlange ervaring in de schade-expertisebranche. Onze insteek is dat de 
schade volledig en duurzaam wordt hersteld op kosten van de veroorzaker.

                                                    U kunt altijd vrijblijvend contact opnemen

0594-767004
info@vergnes-expertise.nl
www.vergnes-expertise.nl

Aangesloten bij 
de kamer van

EXPERTISE BV

www.gvagroningen.nl
info@gvagroningen.nl
050 211 54 74

Geestelijke verzorging in het aardbevingsgebied Groningen  

Wat is jouw verhaal? 

 

De gevolgen van de gaswinning veroorzaken
scheuren in huizen én in mensenlevens.

Deze scheuren raken je in je gevoel van veilig-

heid, zekerheid en in het vertrouwen dat je hebt 

in jezelf, andere mensen, of de wereld. Dit kan 

grote gevolgen hebben voor jouw levenslust en 

veerkracht en de manier waarop je het leven 

ervaart. 

Ieders verhaal is uniek en ieder heeft een 

eigen zoektocht. Onze geestelijk verzorgers 

bieden ruimte voor jouw verhaal met aandacht 

voor wat voor jou van waarde is. 

Geestelijke verzorging in het aardbevingsgebied 

(GVA) Groningen is er voor alle getroffenen van 

de bevingsproblematiek, met: 

•  Gesprekken, thuis, op een plek naar keu-

ze, of aan de telefoon

•  Begeleiding tijdens crisissituaties en ingrij-

pende gebeurtenissen

•  Aanwezigheid bij dorps –en bewonersbij-

eenkomsten

•  Training en begeleiding van vrijwilligers en 

professionals 

We komen graag met je in contact via:

ADVERTENTIES
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Tekst: Martin Ettema

Proef met tiltsensoren misbruikt?
Nauwkeurige bestudering van het proces en de uitkomsten van de proef met tiltsensoren leert dat de cijfers op z’n minst tegen-
strijdig zijn en de uitkomsten wellicht naar een doel zijn toegeschreven. Een van de deelnemers heeft uitvoerige studie van de 
proef in zijn monumentale boerderij gedaan en de cijfers uit allerlei (tussen)rapporten gelegd naast eigen waarnemingen en die 
van andere deskundigen. Conclusie: er deugt geen hout van, althans: de uitkomsten zijn op ’n minst twijfelachtig.

In 2019 gaf de NCG aan de combinatie Fugro 
en Archipunt de opdracht een pilot uit te 
voeren. De ene zou de meters plaatsen. De 
andere de schadeopnames verrichten. Daar-
op werden 13 panden, verspreid over Gronin-
gen en Noord-Drenthe, volgehangen met een 
hele reeks sensors waaronder tiltmeters. 
Groningers vroegen al jaren om tiltsensoren. 
Tiltsensoren worden immers regelmatig 
gebruikt bij bijvoorbeeld heiwerkzaamheden 
in de binnenstad. Er worden dan tiltmeters in 
de panden rondom geplaatst: zo kan precies 
gemonitord worden wat de gevolgen zijn voor 
de omringende panden.  
Voor Groningers in het gaswinningsgebied 
zou het fantastisch zijn om alle disputen met 
NAM en IMG te kunnen beslechten met het 
resultaat van tiltmeters! Na vele verzoeken 
van bewoners gaf de NCG in 2018 opdracht 
tot een pilot. Vorig jaar kwam de uitkomst.

Wat meten tiltmeters?
Tilt is een ander woord voor scheefstand. 
Tiltmeters zijn in staat minieme rota-
ties vast te stellen. Tiltmetingen maken 
inzichtelijk hoeveel en in welke richting 
een muur of huis kantelt, tordeert of op en 
neer beweegt onder invloed van (heel veel 
verschillende) veranderingen in de omge-
ving. Uitlezing van de gegevens die relate-
ren aan oorzaken, is een zaak van specia-
listen. Eerder publiceerde de GBB-krant al 
eens een gesprek met geoloog drs. Peter 
van der Gaag. Hij gaf toen al duidelijk aan 
dat je niet zomaar de uitkomst van metin-
gen van tiltmeters kunt duiden.

Pilot tiltmeters
In opdracht van Fugro nam Archipunt in de 
zomer van 2019 de eerste keer schade 
op (zogenaamde 0-meting), en in de zomer 
van 2020 volgde opnieuw een tweede 
schadeopname. De geregistreerde ver-
schillen waren groot. Bij de eerste opname 
werden 1455 schades gerapporteerd. In 
de tweede schadeopname werden bij 362 
daarvan veranderingen geconstateerd. Een 
percentage van 25%!

In het tussenrapport van Fugro van 16 
december 2021 wordt met zoveel woor-
den gezegd dat Archipunt onbetrouwbare 
resultaten heeft opgeleverd. Fugro, de 
hoofdaannemer, verwijst onder meer naar 
TNO om te onderbouwen dat een toename 
van 1 of 2% werd verwacht. Het bedrijf 
noemt de meetgegevens van Archipunt 
zelfs ´onbruikbaar`, en neemt afscheid 
van Archipunt. Het vervolg van de pilot 
wordt uitgevoerd met een ander bureau: 
Hanselman. Dat start zijn eerste meting in 
maart 2022 met 694 schadeopnames. In 
een tweede schadeopname, in november 
2022, constateert Hanselman bij zeven 
van deze schades veranderingen. Een 
percentage van 1%.

Simon Koorn
Simon Koorn in Noordbroek is een van de 
bewoners die meedoet aan de pilot. Hij be-
woont een Oldambtsterboerderij, een rijks-
monument, op staal gefundeerd. Hij heeft 
zich verbaast over de diskwalificatie van 
Archipunt. In verschillende (tussen)rappor-

ten lijkt het of met cijfers en bevindingen 
wordt gegoocheld. In de eindrapportage 
wordt van de bevindingen van Archipunt 
zelfs geen gewag meer gemaakt.

“De bevindingen van Archipunt in de tus-
senrapportage kwamen redelijk overeen 
met mijn eigen waarneming. De vervolg-
opnames van Hanselman waren naar mijn 
bevindingen onbetrouwbaar. Hanselman 
kwam opnieuw langs om de scheuren ter 
plaatse op te nemen. Maar ze hebben 
achteraf aan de hand van een meegefoto-
grafeerd lineaaltje de resultaten afgelezen, 
zonder begin- en eindpunt van de scheuren 
opnieuw te registreren. Wat dat betreft wa-
ren de meetgegevens van Archipunt (ook 
met foto´s) veel betrouwbaarder!”

Koorn vindt het heel bijzonder dat Fugro 
in het eindrapport van 15 juni 2023 de 
schadeopnames van Archipunt doodzwijgt, 
en zijn conclusies volledig op Hanselman 
baseert. Fugro constateert dat er geen 
verband tussen de schades en aardbevin-
gen is aan te tonen, ook niet met de twee 
zwaardere aardbevingen in de onderzochte 
periode (3.2 Garrelsweer, en 3.1 Wirdum). 

Wel zijn tiltmeters geschikt om scheef-
stand te meten, aldus Fugro.

Simon Koorn vindt dit te kort de bocht. 
Hij is van mening dat er niet strikt op 
gevolgen van aardbevingen moet worden 
gefocust. Hij is ervan overtuigd dat de on-
gelijkmatig verlopende bodemdaling, dui-
delijk gerelateerd aan de gaswinning, een 
veel groter deel van mijnbouwschade kan 
verklaren dan tot nu toe wordt aangeno-
men. Ook veel schade aan de randen van 
het Groningenveld wordt volgens hem wel 
degelijk mede veroorzaakt door bodemda-
lingseffecten van de gaswinning.

Voor wat de streek in Noordbroek betreft, 
waarlangs veel vergelijkbare boerderijen 
staan, geldt dat ze allemaal zijn gebouwd 
op staal, op een al eeuwenlang stabiel 
gebleven ondergrond. De meest waar-
schijnlijke oorzaak voor de nu optredende 
‘scheefgroei’ van boerderijen, is te verkla-
ren uit grote veranderingen in de diepere 
ondergrond, na 60 jaar gaswinning in de 
nabije omgeving. Door die ondergrondse 
scheurvorming, veranderen ook de boven-
gelegen lagen en de waterhuishouding. Met 
alle gevolgen van dien voor gebouwen die 
tot enkele jaren geleden stabiel bleken.

Wie alle rapportages over dit onderwerp 
leest, krijgt het gevoel dat er weer eens 

heel veel geld is besteed aan een pilot 
die niets heeft opgeleverd. Niet omdat 
tiltmeters niet zouden deugen, maar vooral 
vanwege de manier waarop er mee is 
omgegaan. Niet voor niets luidt de eind-
conclusie van Fugro min of meer: ‘er is 
aanvullend onderzoek nodig.’ Dat doet op 
z'n minst denken aan een nieuw verdien-
model, terwijl er in eerste instantie een 
redelijk betrouwbaar rapport lag.

Meer weten? Zie: 
https://menterwolde-diepe-wateren.
blogspot.com/2024/03/pilot-tiltme-
ters-van-de-ncg-groningen.html

OPKNAPPEN OF SLOOPVERLIES VAN LEVENSVREUGDEDOOR ONZEKERHEID

SCHADEVERSTERKING

HET ONTGAAT ONS HELEMAAL

WIE WEL OF WIE NIET
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Tekst: Ineke Noordhoff

Stut en Steun is er om de Groningers te helpen
Volwassen steunpunt hard nodig

Ina Blink ziet hoe ontzettend veel 
bewoners worstelen met schade en 
versterking. Dat maakt treurig. Tegelij-
kertijd vervult het haar met trots dat zij 
en de 24 andere medewerkers van Stut 
en Steun iets kunnen betekenen voor 
de bewoners. Een luisterend oor, helpen 
doorzien ‘waar in het proces’ mensen 
zitten en steunen bij de vele keuzes die 
je moet maken als je huis onveilig of 
beschadigd is door de aardbevingen.

Ina Blink, die Stut en Steun leidt, zegt het 
zo: “Wij helpen mensen om grip te krijgen 
op hun dossier mijnbouwschade.” Gek is het 
natuurlijk wel, dat Stut en Steun nu al 25 
mensen in dienst heeft om bewoners te hel-
pen. Terwijl er honderden bewonersbegelei-
ders werken bij instituten als IMG en NCG, 
er bouwbegeleiders zijn en gemeenten eigen 
bewonerscoaches hebben. Ondanks al die 
professionals blijven er zoveel onduidelijkhe-
den dat mensen naar het spreekuur van de 
onafhankelijke organisatie ‘Stut en Steun’ 
komen. Stut en Steun is opgericht door de 
Groninger Bodem Beweging en het Gronin-
ger Gasberaad en acht jaar na de oprichting 
nog steeds broodnodig.

Henk Smid werkt er nu vijf jaar  als steun-
puntmedewerker. Hij helpt mensen, kijkt 
mee in de schade- en versterkingsrapporten 
die bewoners ontvangen over hun huis en 
denkt mee – als onafhankelijke hulp - hoe 
bewoners vooruit kunnen. “Dan lees ik dat er 
100 schades zijn in een huis waarvan er 90 
worden erkend als ‘aardbeving gerelateerd’. 
En dan wordt de aanvraag afgewezen.” Hij 
zucht. Bij Stut en Steun houden ze uiteraard 
alle beleidsbesluiten bij en geven klachten 
(naamloos) door aan de oprichters zodat ze 
zien dat er dingen misgaan. Maar ze houden 

zich ver van beleidsbeïnvloeding. Zij zijn er om 
de Groningers te helpen, punt uit.

Of schade echt het gevolg is van de  gaswin-
ning mag er niet meer toe doen – zo besloten 
de volksvertegenwoordigers, omdat er teveel 
onzekerheden omheen liggen waar je bewo-
ners niet mee kunt lastig vallen. Maar bij Stut 
en Steun zien ze hoe de overheidsinstituten 
daar in de praktijk mee omgaan. De ene bewo-
ner krijgt nul euro voor een scheur, de ander 
in dezelfde flat 700 euro. Ook de trillingtools, 
waar experts al jarenlang met elkaar over in 
de clinch hebben gelegen, zouden uit de be-
wonerswereld gehaald worden. Henk komt ze 
nog steeds tegen – en de bewoners dus ook.

Heeft de Parlementaire Enquête nou verlich-
ting gebracht? Het is wel rustiger geworden, 
ziet Ina. Maar dat komt vooral omdat er veel 
zaken ‘op pauze’ zijn gezet. De afhandeling 
van schade, de voortgang van versterking is 
in vele gevallen stil gezet omdat er nieuwe 
regels komen. Bewoners moeten wachten tot 
er meer duidelijkheid is over de nieuwe manier 
van werken. ‘Milder, menselijker en makkelij-
ker’ moet het worden. Bewoners krijgen meer 
keus: wil je zelf je huis versterken of zullen wij 
het doen? Maar eerst moeten ze wachten.

Natasja Loeffen van Stut en Steun ziet hoe 
de uitvoerders worstelen met de nieuwe 
uitgangspunten. Ook voor de bewoners is het 
vaak niet eenvoudig. Voor je begint aan een 
ingrijpende verbouwing, moet je overzien wat 
er gaat gebeuren. “Elk huis is weer anders, ie-
dere bewoner heeft zijn eigen leven en manier 
van omgaan met de versterking. Bewoners 
moeten moeilijke afwegingen maken. Sommi-
ge mensen schrikken als ze gebeld worden 
door het IMG en voelen zich onder druk gezet 
om snel een keuze te maken.” Ook de post 
van de instituten brengt soms onrust. Henk: 
“Dan lezen mensen ineens dat hun huis veilig 
is, terwijl het al tien jaar ‘onveilig’ was. Stel 
je voor: eerst zijn er experts geweest die op-
schreven dat je huis onveilig is, en dan ineens 
beslist iemand achter een bureau dat je huis 

‘op norm’ is. Voor bewoners is het moeilijk om 
dat dan te vertrouwen.”

Ina Blink: “Dit duurt natuurlijk al twaalf jaar. 
Er gebeurt in zo’n tijd van alles in je leven. De 
onzekerheid over schade en veiligheid komt 
erbij en brengt het leven van mensen uit ba-
lans. Zonder veilig dak boven je hoofd kun je 
niet goed functioneren. Je kunt er niet bij weg, 
het is je huis.” Stut en Steun is er voor bewo-
ners. Met empathie, begrip en kennis. “We 
zijn nog steeds hard nodig.  Er is nog steeds 
veel onduidelijkheid, er zijn onbegrijpelijke ver-
schillen, mensen moeten lang wachten.” Henk 
ziet: “Alles wat ze bedenken om het beter te 
maken, geeft weer nieuwe verschillen.” 

Waar halen de mensen van Stut en Steun 
de energie vandaan om bewoners te blijven 
helpen? Natasja: “Je kunt echt iets betekenen 
voor mensen. Wij kunnen hun problemen niet 
oplossen maar wel helpen. Ik ga echt blij naar 
huis als mensen me teruggeven: ‘jullie hou-
den je tenminste aan je afspraken.’ Ina ziet 
aan de tevredenheidsscores dat bewoners blij 
zijn met Stut en Steun. Volgens de planning 
van het ministerie is de versterkingsoperatie 
in 2028 klaar. Bij Stut en Steun blijven ze 
zolang het nodig is.

Stut en Steun is hét onafhankelijke en deskun-
dige steunpunt voor bewoners en ondernemers 
die financiële en emotionele schade ondervin-
den door de gevolgen van de gaswinning in de 
provincie Groningen en de gasopslag Norg.

Molenweg 58a, 9919 AJ Loppersum 
050 – 211 20 44  
welkom@stutensteun.nl
www.stutensteun.nl

Inloopspreekuren op locatie:
Maandag van 13:30-16:30 uur
Kantoor Stut en Steun,
Molenweg 58a te Loppersum

Dinsdag van 09:30-12:30 uur
MFC de Wierde, Burmanniastraat 1
te Grijpskerk
Woensdag van 09:30-12:30 uur
De Fakkel, Oosterstationsstraat 14 te 
Uithuizen

Gewijzigde inloopspreekuren per 01-04-
2024:
Woensdag van 18:30-21:00 uur
’t Mainschoar, Hoofdweg 81A te Kolham 

Donderdag van 13:30-16:30 uur
Dorpshuis De Tille, 
Hoofdweg 128 te Westerlee

Ina Blink (l.) en Natasja Loeffen (foto Bart LIndenhovius)

Nieuwe huisstijl, 
vertrouwde ondersteuning

De afgelopen acht jaren heeft Stut en 
Steun duizenden bewoners en onderne-
mers ondersteund. Toch zijn er nog veel 
bewoners en ondernemers die niet weten 
van het bestaan van Stut en Steun, maar 
wel ondersteuning kunnen gebruiken. Om 
deze groep beter te kunnen bereiken en 
herkenbaarder te zijn, heeft Stut en Steun 
een nieuwe huisstijl. Dit uit zich in een 
nieuw logo en kleuren, en een nieuwe 
website, flyers en dergelijke middelen 
voor de communicatie naar buiten toe. 
Inhoudelijk verandert er niks aan de 
ondersteuning van Stut en Steun. Het on-
afhankelijke steunpunt blijft bewoners en 
ondernemers kosteloos en op dezelfde 
vertrouwde manier als voorheen onder-
steunen. Laagdrempelig, toegankelijk en 
met als enige doel bewoners en onder-
nemers helpen om grip te krijgen in de 
complexe en steeds veranderende wereld 
van instanties, subsidies en regelingen.
www.stutensteun.nl

BEWONER VOOROP

ZO MOEILIJK KAN DAT NIET ZIJN

TOCH MERKEN WE NIETS
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scoop
"een brede blik
op bouwen"

huisvestingsadvies

bouwkosten

bouwregelgeving

planeconomie

milieulasten

BIM coördinatie en controle

www.bouwscoop.nl

bijvoorbeeld wanneer je zorgen en problemen ervaart 
      die te maken hebben met de aardbevingsproblematiek 

bij opvoedingsvragen over je kind/gezin
als je je eenzaam voelt en met iemand zou willen praten 
als je hulp nodig hebt bij het ordenen van je financiën
om zo lang mogelijk zelfstandig thuis te kunnen wonen
als het gaat om het ontwikkelen en uitvoeren van een 

      activiteit in je buurt; we denken graag met je mee!

Cadanz Welzijn is er voor alle inwoners van de
gemeente Eemsdelta en ondersteunt je graag
als je (even) hulp of advies nodig hebt:

 www.cadanzwelzijn.nl
Telefoon: 0596-745024 Mail: info@cadanzwelzijn.nl

ADVERTORIAL (TEKST VAN DE ADVERTEERDER)

Aardbevingscoaches
 

Er gebeurt veel in de gemeente Het Ho-
geland. Huizen worden gesloopt, nieuwe 
duurzamere huizen worden gebouwd en 
de straten veranderen. Sommige mensen 
moeten verhuizen naar een ander huis of 
kiezen ervoor om ergens anders te gaan 
wonen. De buren die je had zijn misschien 
ineens je buren niet meer. Het is een grote 
verandering voor iedereen! 

De aardbevingscoaches helpen inwoners om waar-

devolle contacten met de buren zoveel mogelijk te 

behouden; zowel in de tijdelijke huisvesting als straks 

bij de nieuwe of versterkte woning. We organiseren 

leuke activiteiten waar mensen uit de buurt elkaar kun-

nen ontmoeten, elkaar kunnen helpen en eenzaamheid 

kunnen verminderen.

Opruimacties
Soms heb je hulp nodig bij het verhuizen. Daarom or-

ganiseren we opruimacties met grote containers waar 

spullen in kunnen die niet meer nodig zijn. Ook helpen 

we mee met tillen op zo’n dag.

Workshop inductie koken
Er zijn inwoners die in hun nieuwe woning moeten 

koken op een inductiekookplaat. Deze bewoners geven 

we een korte uitleg. Dit doen we op een middag met 

een lekker hapje en drankje erbij.

Buurt BBQ
We vinden het belangrijk dat iedereen zich thuis 

voelt, zelfs als je tijdelijk ergens anders moet wonen. 

Daarom ondersteunen we bij het organiseren van 

buurtfeestjes of andere leuke activiteiten. Zo kun je 

nieuwe vrienden maken en steun vinden bij elkaar. Het 

wachten op het nieuwe huis is zo veel leuker!

Graffiti doeken
Samen met kinderen hebben we graffiti-doeken ge-

maakt op school om op te hangen aan de bouwhekken 

rondom de bouwplaatsen. Zo ziet het er allemaal wat 

vrolijker uit. Alle kinderen vinden dit leuk om te doen!

Thuiskamers
Een Thuiskamer is een activiteit voor volwassenen 

van alle leeftijden. Een plek waar je anderen kunt 

ontmoeten en samen leuke dingen kunt doen. Er is 

een Thuiskamer in Uithuizen en vanaf 3 april start 

de Thuiskamer in Kantens. Kijk op onze website voor 

meer informatie!

Heb je zelf een goed idee?
Neem contact met ons op. Samen kijken we naar wat 

je wilt en hoe we dat samen kunnen regelen. Bel of 

mail ons via (0595) 745 090 of info@mensenwerkho-

geland.nl. Volg ons op Facebook: @Aardbevingscoa-

ches-Het-Hogeland 

Mensenwerk Hogeland: 
wij zijn er voor jou!

Mensenwerk Hogeland is er voor het welzijn van 

de inwoners van de gemeente Het Hogeland. 

Wij helpen je om jouw eigen kracht en talenten 

te versterken om zo zelfstandig mogelijk mee te 

doen aan het dagelijks leven. 

Je kunt bij ons terecht voor maatschappelijk 

werk en welzijnswerk, jeugd- en jongerenwerk en 

individuele ondersteuning. Ook werken we aan 

krachtige buurten en dorpen. Hoe kunnen we jou 

helpen? Neem contact met ons op via (0595) 

745 090 (ma t/m vrij van 09.00 - 17.00 uur) 

of via info@mensenwerkhogeland.nl. Kijk ook 

eens op www.mensenwerkhogeland.nl of onze 

Facebookpagina: @mensenwerkhogeland. 

foto: Peter Russchen

Groningse gastvrijheid & 
sfeervol genieten

KWALITEIT ENPERSOONLIJKE TOUCH7 DAGEN PER WEEK!63 premium
hotelkamers 
Meerdere zalen voor
events
Heerlijk ruim terras
Culinair genieten
Verrassend luxe SPA
7 luxe long stay
appartementen

www.hotelspoorzichtspa.nl
Molenweg 11

9919 AE Loppersum
0596 571 592

info@hotelspoorzichtspa.nl

ADVERTENTIES
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Kenmerken Vergnes Expertise
•  Wij komen op voor uw belangen
•  Vakkundige schadeopname
•  Onafhankelijk
•  Objectieve bouwkundige ingenieurs
•  Ruime ervaring met mijnbouwschades
  (o.a. gaswinningsschade)

Mijnbouwschade?

Laat u bijstaan!

Wat kunnen we voor u betekenen?
•  Een contra-expertiserapport opstellen
•  Opstellen zienswijze / bezwaarschrift IMG
•  Begeleiding tijdens schade-opname IMG
•  Deskundige beoordeling van herstelwijze
•  Advies en begeleiding bij bouwkundig versterken
•  Een nulmeting uitvoeren

Wij zijn het regionale expertisebureau dat opkomt voor de  belangen van 
iedereen die getro�en is door mijnbouwschade. Vergnes Expertise heeft 
jarenlange ervaring in de schade-expertisebranche. Onze insteek is dat de 
schade volledig en duurzaam wordt hersteld op kosten van de veroorzaker.

                                                    U kunt altijd vrijblijvend contact opnemen

0594-767004
info@vergnes-expertise.nl
www.vergnes-expertise.nl

Aangesloten bij 
de kamer van

EXPERTISE BV
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